
رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با بیان اینکه هوش 
مصنوعی در دندانپزشــکی کاربرد فراوانــی دارد، گفت: این 
دانشگاه برای تامین زیرساخت و نیروی انسانی مورد نیاز در 

این عرصه آمادگی کامل دارد.
علیرضا زالی در آیین رونمایی از ۲۰ محصول فناورانه و نوآورانه 
پژوهشکده دندانپزشــکی و مرکز رشــد فناوری های نوین 
دندانپزشکی این دانشگاه با قدردانی از تلاش  تمامی اعضای 
هیات علمی دانشــکده دندانپزشــکی، گروه اندودانتیکس، 
پژوهشکده دندانپزشــکی و مرکز رشــد فناوری های نوین 
دندانپزشــکی، این افراد را بازوی توانمند کسب جایگاه های 
ویژه علمی، جهش تکنولوژی، تعالی دانشگاه و تعامل فناوری 

و بالین دانست.
وی خطاب به رئیس پژوهشکده دندانپزشکی تاکید کرد: برای 
بهره گیری از ظرفیت هوش مصنوعی باید بیش از پیش تلاش 
شود؛ اقدامات اساسی در این زمینه جمع آوری داده، اطلاعات 

و طراحی و سازماندهی آن است.
زالی افزود: در حوزه بیماری های دهان و دندان به این حد از 
بلوغ رسیده ایم اما در موضوع کنترل کیفیت ابزار و فرآیندها، 

پژوهشکده دندانپزشکی باید نقطه کانونی و منبع قرار گیرد. 
وی ضمن تاکید بر ضرورت ورود به بازارهای جذاب جهانی، 
تصریح کرد: دانشکده دندانپزشــکی یکی از پیشتازان قدم 
نهادن در مسیر شبیه سازی آموزشــی است؛ در پژوهشکده 
دندانپزشکی نیز امکان پیشــرفت استعدادها و ورود به بحث 

شبیه سازی آموزشی و واقعیت مجازی وجود دارد.
زالی گفت: بــا راه اندازی دوره های کوتــاه مدت در مقاطع و 
رشته های بین المللی نیز می توان سهم دانشگاه را در سطح 
بین الملل، کشــورهای حاشــیه خلیج فارس و کشــورهای 
مشترک المنافع )CIS( مورد توجه قرار داد. رئیس پژوهشکده 
دندانپزشــکی نیز در این آیین با ارایه توضیحی در خصوص 
ساختار پژوهشکده و خدمات سه قسمت اندودانتیکس، علوم 
دندانپزشکی و ناهنجاری های فک و صورت، از انتشار دو مجله 
در این پژوهشکده خبر داد و به کســب افتخارات ارزشمند 
پژوهشی پژوهشکده و مرکز رشد در جشــنواره ابوریحان و 

جشنواره رازی وزارت بهداشت اشاره کرد.
مهدی کدخدازاده افزود: پژوهشکده دندانپزشکی، پژوهشکده 
در بحث مســئولیت اجتماعی در تدوین دســتورالعمل ها و 

گایدلاین های حوزه دندانپزشکی در وزارت بهداشت نیز نقش 
موثری داشته است. وی از افزایش مشارکت پژوهشگران جوان 
در پژوهشکده دندانپزشکی خبر داد و گفت: فعالیت فعالانه 
کمیته تحقیقات دانشجویی، دفتر استعدادهای درخشان و 

انجمن های علمی دانشجویی بسیار موثر بوده است.
کدخدازاده حرکت دانشــگاه به سمت دانشــگاه نسل سوم و 
چهارم را ارزشمند دانست و گفت: نقش دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی در منطقه باید مولد، کارآفرین و ثروت آفرین با 
محوریت پاسخگویی اجتماعی باشد، در پژوهشکده دندانپزشکی 

زیرساخت های لازم برای این حرکت ارزشمند وجود دارد.
وی به حضور موثر پژوهشــگران، فعالیت شرکت های دانش 
بنیان و مراکز رشد در پژوهشــکده دندانپزشکی اشاره کرد و 
افزود: نقش دانشگاه در رشد و توسعه کشور نقش ارزشمندی 
اســت و با توجه به تاکیدات رییس دانشــگاه بهره گیری از 

ظرفیت شرکت های دانش بنیان اهمیت بسیاری دارد.
معاون پشتیبانی پژوهشکده دندانپزشکی نیز در این رویداد با 
بیان اینکه تکنولوژی بیان خلاقیت انسان است، گفت: مدیریت 
تکنولوژی بدون زمان امکان پذیر نیست. مجید قاسمیان پور 

با اشاره به اینکه اگر فناوران به جز مقاله به خلق و پدیده فکر 
نمی کردند، این دستاوردها حاصل نمی شد، گفت: شرکت های 
دانش بنیان در این مسیر همراه بودند و مرکز رشد نیز با تامین 
زیرساخت های نیروی انسانی و آزمایشگاهی، این شرکت ها را 

به سمت افق بازار هدایت کرد.
وی از تولید محصول ضد پوســیدگی دنــدان برای کودکان 
)SDF( که مورد تایید سازمان بهداشــت جهانی و آکادمی 
دندانپزشــکی اطفال آمریکا )AAPD( قرار گرفته است نیز 
خبر داد و گفــت: این محصول مانع از پوســیدگی دندان در 
کودکان خواهد شد و اگر شرکت ها و مراکز رشد به درستی به 
وظایف خود عمل کنند و حمایت دانشی از آن ها صورت گیرد، 

دستاوردهای بزرگی حاصل خواهد شد.
در این آیین از نرم افزار »آوا« نیز رونمایی شد که با بهره گیری 
از ظرفیت هوش مصنوعی با قابلیت تشخیص پوسیدگی، به 
عنوان نخستین ابزار تله دنتیستری طراحی و راه اندازی شده 
است، این ابزار با دریافت عکس OPG )عکس کامل از فک و 
دندان(، کاربر را به دندانپزشک متصل و از طریق چت مصنوعی 

مشاوره فوری ارایه می دهد.

برای معرفی این اپلیکیشــن از اینفلوئنســر مصنوعی تحت 
عنوان دکتر آوا به منظور شــناخت مخاطب و طراحی و راه 
اندازی کمپین ها افزایش آگاهی بهره گرفته شده است. این 
مدل قابلیت توسعه در سطح جراحی را نیز دارد. همچنین نرم 
افزار »پندآرا« نیز از دیگر نرم افزارهای رونمایی شده به منظور 
تحلیل داده، تقسیم بندی بازار، پیش بینی رفتار آینده، بهبود 
فرآیند کسب و کار و سفارشی سازی تجربه کاری مورد استفاده 
دانشگاه ها، مراکز اداری، درمانی، تجاری و صنعتی بوده است.

از جمله محصــولات رونمایی شــده به همت مرکز رشــد 
فناوری های نوین دندانپزشکی در پژوهشکده دندانپزشکی، 
می توان به فایل روتاری در دو نوع گلد و بلو و مشتمل بر ۱۲ 
ســایز، کامپوزیت های پرکننده دندان در دو مدل خمیری 
و فلو و مشــتمل بر ۱۱ رنگ، ســیمان های گلس آینومر در 
دو نوع کف بنــدی و پرکننده، باندینگ ها در دو نوع )نســل 
۵ و ۷(، گلس لاینر، اسید اچ، پانسمان موقت، محلول سدیم 
هیپو کلریت، محلــول EDTA، محلول کلروفــرم، محلول 
 اوژنول، پودر زینک اکسید و اسپری روان کننده توربین های 

دندانپزشکی اشاره کرد.

وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی گفت: 
تاکنون ۳۱۶۴ پروژه بهداشتی از خانه های بهداشت، 
مراکز جامع ســلامت و پایگاه مراقبین سلامت در 
مرزها در دولت شــهید جمهور افتتاح شده است. 
دکتر بهرام عین اللهی در حاشیه بازدید از سومین 
نمایشگاه دستاوردهای دولت شهید جمهور اظهار 
کرد: در دولت شــهید آیت الله رئیســی اقدامات 
بزرگ و ماندگاری در حوزه ســلامت انجام شــد و 
ما در دولت شــهید جمهور بهداشت و پیشگیری 
را اساس کار خود قرار دادیم. وی با اشاره به اففتاح 
۳۱۶۴ پروژه بهداشــتی از خانه های بهداشــت، 
مراکز جامع ســلامت و پایگاه مراقبین سلامت در 
مرزها در این دولت اظهارکرد: از مجموع این تعداد 
۷۰ درصــد آن یعنی حدود ۶۳۰ هــزار متر مربع 
در مناطق محروم و حدود ۳۰ درصد آن در ســایر 
 مناطق بوده است. بنابراین اولویت ما مناطق محروم 

بوده است.
وزیر بهداشــت با تاکید بر اینکه برای توسعه شبکه 
بهداشتی، طرح ســلامت خانواده را اجرایی کردیم، 
گفت: ما معتقدیم اگر سلامت خانواده ارتقا بخشیده 
شود سلامت جامعه نیز ارتقا می یابد بنابراین برای هر 
ایرانی پرونده سلامت و مراقب سلامت ایجاد کردیم 
و به ۴۰۰ هزار نفر به صورت داوطلبانه آموزش دادیم.

وی تاکید کــرد: طرح پویش ملی ســلامت برای 
غربالگری بیماری های دیابت و پرفشاری خون در 
دی ماه برگزار شد و حدود ۴۶ میلیون نفر در کشور 
در این پویش شــرکت کردند. عیــن اللهی گفت: 
دولت شــهید جمهور ۹۹ خدمت رایــگان را برای 
مادران باردار با هدف ترویج ســبک زندگی سالم، 

باروری سالم و فرزند آوری به موقع و جوانی جمعیت 
ارائه داده است. وی بیان کرد: خانواده الگویی موفق 
در حفظ و ارتقای ســلامت جامعه بــا محور زنان 
معرفی شد. چرا که مادران بیشــترین نقش را در 
حفظ و مراقبت از سلامت خانواده ها ایفا می کنند. 
وزیر بهداشــت با بیان اینکــه ظرفیت تخت های 
بیمارســتانی در دولت ســیزدهم افزایش یافت، 
تصریح کرد: ۱۷ هزار تخــت به ظرفیت تخت های 
بیمارستانی کشور اضافه شد که معادل ۱۵ درصد 

تخت های بیمارستانی کشور است.
وی افــزود: با تلاش دانشــمندان جــوان و تولید 
واکسن، شش نوع واکسن تولید شــده است و در 
دوران شــیوع ویروس کرونا، روزانه یک میلیون و  
۶۰۰ هزار دز واکســن و بیش از هشت میلیون دز 
واکسن کرونا در هفته تزریق شد که به نوعی ثبت 

یک رکورد محسوب می شود.
 وزیر بهداشت گفت: حدود ۳۳۰ قلم دارو که پیش 
از این تحت پوشش بیمه نبودند در دولت سیزدهم 
تحت پوشــش بیمه ای قرار گرفته اند. دکتر عین 
اللهی خاطرنشان کرد: دولت ســیزدهم موفق به 
ثبت رکورد جهانی تزریق واکســن کرونا با تزریق 
۱ میلیون و ۶۰۰ هزار دز در روز شــد که به گفته 
مســئولان امر این رکورد جز با کمک رســانه ها از 

طریق تشویق و ترغیب مردم ممکن نبود.
براساس گزارش وبدا، وی گفت: تا قبل از آغاز به کار 
دولت مردمی، حدود ۱۹ میلیون دز واکسن کرونا به 
ایران تعلق گرفته بود و کرونا روزانه بیش از ۷۰۰ نفر  
قربانی می گرفت و بــا اختصاص منابع مالی حدود 

۱۶۰ میلیون دز واکسن کرونا وارد کشور شد.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با بیان این که بخش مهمی 
از مصوبات دوره اخیر شــورای  عالــی انقلاب فرهنگی 
مباحث مطرح شده در شورای هنر بود، گفت: تشکیل 
اصناف فرهنگی نیز به مرحله ابلاغ نهایی رسیده است. 
محمدمهدی اسماعیلی در جلسه شــورای هنر اظهار 
داشت: جلسه شورای  عالی انقلاب فرهنگی برگزار شد 
که در آن چند مورد از اســناد تصویب شده در شورای 
هنر مورد بررسی قرار گرفت که از جمله آن می توان به 
تصویب سند بنیاد پویانمایی و اعضای هیأت امنای بنیاد 

پویانمایی اشاره کرد.
وی با بیان اینکه ســند معماری و شهرســازی نیز در 
کارپوشه اعضای شــورا قرار گرفت، ادامه داد: برگزاری 
جشنواره فجر هنر معماری و تشکیل اداره کلی در معاونت 
امور هنری با همین نام نیز جزء دیگر موضوعات بود. وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: سعی داریم معماری را به 
جایگاه هنری خود بازگردانیم تا آن را از نگاه ماشــینی 
جدا کرده و متناسب با فرهنگ کشورمان جلو بریم. وی 
افزود: اصناف فرهنگی نیز به مرحله ابلاغ نهایی رسیده 
است و دکتر مخبر سرپرســت ریاست جمهوری آن را 

توشیح کردند.
رئیس شورای هنر گفت: مجموعه مصوباتی که شورای 
هنر در این دوره داشته، قابل اعتناست و موجب شد در 
این زمینه اتفاق بسیار مهمی رخ دهد؛ بخش مهمی از 
مصوبات یکسال اخیر شــورای عالی انقلاب فرهنگی 

مباحثی بود که در شورای هنر مطرح شده بود.
وزیر فرهنگ تصریح کــرد: بنیاد بین المللی شــهید 
رئیسی به تصویب شورای عالی انقلاب فرهنگی رسید. 
اسماعیلی درباره تصویب اساسنامه شهر جهانی نوآوری 
و فناوری های نرم و صنایع فرهنگی و خلاق جمهوری 

اسلامی ایران گفت: این اساسنامه جزء مهمترین اقدامات 
و زیرساخت هایی اســت که در این دوره فراهم شده و 
جهشی جدی و متناســب با اقتضائات فن آورانه جدید 
است؛ به همین دلیل ظرفیت های کشــور را برای آن 

بسیج می کنیم.
وی افزود: برای اینکه این امر نظم پیدا کند مجموعه هایی 
که متقاضی این کار هستند در قالب موسسه فرهنگی 
مجوز دریافت می کنند چون انتظام بخشــی به این امر 
خیلی اهمیت دارد، دکتر ایمانی خوشخو را نیز به عنوان 

نماینده ویژه برای این امر در نظر گرفته ایم.
اســماعیلی در این جلســه ضمن تبریــک عید غدیر 
گفت: انشــاالله هفته آینده هشــتم تیر ماه انتخابات 
ریاست جمهوری برگزار می شود؛ در کنار آن برنامه های 
اربعین شهادت شهید رئیسی و همراهانشان برگزار می 
شود؛ برنامه اصلی پنج شنبه در تهران و محل مصلای 

تهران صورت می گیرد.
وی تاکید کرد: البته همزمان در ســایر نقاط کشور نیز 
مراسم برگزار می شود، این مراسم اربعین با در نظر گرفتن 
روز شهادت به عنوان مبدا زمانی است از طرفی اگر مبدا 
زمانی تعیین اربعین شهدای خدمت را از زمان تدفین در 
نظر بگیریم مصادف با سه شنبه دوازدهم تیرماه می شود 

که در مشهد مقدس برنامه هایی برگزار می شود.
اسماعیلی افزود: دستگاه های فرهنگی هنری که عضو 
این جلسه هستند برای برپایی هرچه بهتر این مراسم 
کمک کنند. در این جلسه طرح تحول آموزش هنر در 
هنرستان های هنرهای زیبای وابسته به وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی از سوی معاونت امور هنری ارائه و در همین 
راستا مقرر شد سند جامع آموزش های هنری در تمامی 

هنرستان های کشور در دستور قرار گیرد.

مدیرکل امور اســتانهای وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی با بیان اینکه حضور مردم در فعالیت های 
فرهنگی و هنری در دولت سیزدهم به منصه ظهور 
رسید، گفت: شهید جمهور حامی و تکیه گاه تحقق 

عدالت فرهنگی در کشور بود.
به گزارش ایرنا، " مهدی رمضانی چابک" در آیین 
تکریم و معارفه مدیران کل سابق جدید فرهنگ و 
ارشاد اسلامی استان ایلام، با تسلیت شهادت آیت 
الله رئیسی و شهدای خدمت، اظهار کرد: مهمترین 
شعار دولت شهید جمهور در حوزه فرهنگ، هنر و 

رسانه، تحقق عدالت فرهنگی بوده است.
وی با تاکید بر اینکه دولت سیزدهم قائل به تحقق 
موضوع عدالت فرهنگی در متــن جامعه و صحنه 
اجرایی اســت، ابراز کرد: شــهید آیت الله رئیسی، 
بزرگترین حامی و تکیه گاه در حوزه فرهنگ، هنر 
و رسانه کشور بودند و در مباحث فرهنگی و هنری 

همواره حمایت قاطع داشتند.
مدیرکل امور اســتانهای وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی با بیان اینکه شهید آیت الله رئیسی بر این 
باور بودند که حوزه فرهنــگ و هنر باید از هر گونه 
تعرض و محدودیت ســلیقه ای، مبرا باشد، افزود: 
در دولت سیزدهم تلاش شــد که حوزه تخصصی 
فرهنگ و هنر بــا مرجعیت دســتگاه حاکمیتی 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، اداره و دامن پاک 
هنرمندان به محدودیت های ســلیقه ای محدود 

نشود.
رمضانی چابک گفت: در طول مدت سه سال دولت 
سیزدهم، یک فضای پرنشــاط، آرام و با کمترین 
محدودیت ســلیقه ای تجریه شــد و قانون و خط 

قرمزهایی که قانون مشخص کرده، ملاک بود. وی 
بیان کرد: در این مدت، تحقق عدالت فرهنگی در 
سطح شهرســتان های مختلف کشور دنبال شد و 
امســال برای اولین بار اعتبارات خاصی در اختیار 
روسای ادارت فرهنگ و ارشاد اسلامی شهرستان 
ها برای فعالیت های فرهنگی و هنری قرار گرفت و 
این توجه به شهرستان های برای اولین بار در سطح 

کشور روی داد.
مدیرکل امور اســتانهای وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی با بیان اینکه اعتبارات تخصیص یافته به 
ادارات فرهنگ و ارشاد اســلامی شهرستان های 
مختلف کشــور بیش از ۳۰ برابر به طور متوســط 
افزایش یافت، افزود: حضور مردم در فعالیت های 
فرهنگی و هنری در این دولت به منصه ظهور رسید.
رمضانی چابک با بیان اینکه نهضت تولید محتوا با 
تشکیل قرارگاه شــهید آوینی در کشور راه اندازی 
شد، افزود: این امر، با حمایت و نگاه بلند شهید آیت 
الله رئیسی با مشارکت دستگاه های فرهنگی محقق 
و حضور، مشارکت و اثرگذاری مردم، انجمن های 
فرهنگی و هنری و هنرمندان در میدان فرهنگ و 
هنر برای اولین بار به طور معنــاداری نمایان و به 

منصه ظهور و بروز رسید.
وی با تاکید بر اینکه برای اولیــن بار انجمن های 
نمایش، موســیقی، ادبی، تجسمی و حوزه قرآن از 
اعتبارات معین و مشخصی برخوردار شدند، گفت: 
در حوزه سیاستگزاری فرهنگی، اصلاح ریلی صورت 
گرفت و به این نقطه رســیدیم که جریان ســازی 
فرهنگی باید از شهرســتان های بجوشد و وزارت 

فرهنگ و ارشاد اسلامی حمایت کند.

رونمایی از ۲۰ محصول فناورانه و نوآورانه

شهید جمهور حامی و تکیه گاه تحقق عدالت فرهنگی در کشور بودتشکیل اصناف فرهنگی به مرحله ابلاغ نهایی رسیده استپوشش بیمه ای ۳۳۰ دارو در دولت شهید جمهور
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سرمقاله
توسعه اقتصادی 

با رشد تولید

تولید مبنای اصلی رشد و 
توسعه کشــورهایی است 
که امروز از آنهــا به عنوان 
کشورهای توســعه یافته و 
کشورهای ثروتمند یاد می شود. در این بین سرمایه 
گذاری فاکتور مهمی به شــمار می رود. سرمایه 
گذاری در تولید باید رونق بگیرد. سرمایه گذاری که 
نباشد، یعنی تولید، رشد اقتصادی و اشتغال نیست. 
همه این موارد باهم است. زمانی که سرمایه گذاری 
نداریم، اشتغال هم نخواهیم داشت. به دنبال آن 
میزان تولید پایین می آید و در نتیجه نرخ رشد هم 
کاهش پیدا می کند. براین اساس هنگامی که نرخ 

اشتغال و رشد...

  مسعود دانشمند، اقتصاددان

متن کامل  د ر صفحه 3
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ارائه 70 درصد خدمات دولت به صورت الکترونیکی

سهم اقتصاد دیجیتال 
به ۸ درصد رسید

رشد اقتصادی در سال 1402 به 4.5 درصد رسید

افزایش نرخ رشد سرمایه گذاری
صفحه3
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کاهش تورم کالا های وارداتی 
مرکز  آمار  اعلام  کرد:

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشاره به پرتاب 
۱۲ ماهواره در ۲.۵ سال گذشته، گفت: ۲ پرتاب دیگر 
در تابستان امسال برنامه ریزی شد تا دولت سیزدهم 
رکورد پرتاب در تاریخ فضایی شدن ایران را بشکند و 
تلاش ما این است تا فناوری تزریق ماهواره به لایه لئو 
را تثبیت کنیم. عیسی زارع پور در نشست خبری در 
مورد ارائه عملکرد هزار روزه خدمت دولت سیزدهم 
در حوزه ارتباطات اظهار کرد: یکی از مأموریت های 
مهم ما توسعه ارتباطات زیرساخت ها است. در این 
مدت کارهای بزرگی آغاز شــده و به اتمام رسیده 
اســت. وی افزود: در سنوات گذشــته در لایه های 
مختلف شــبکه ارتباطی توسعه به شکل متناسب 
انجام نشده بود؛ مخصوصاً در حوزه ارتباطات ثابت 
کشور ما همیشه در انتهای فهرست قرار داشت؛ به 
همین دلیل پروژه فیبرنوری به عنوان بزرگ ترین 
پروژه ارتباطی کشور کلید خورد و اکنون کمتر از ۲ 
سال است که کار اجرایی در ۶۰۰ شهر آغاز شده و 
در ۴۰۰ شهر عملیاتی شده است. وزیر ارتباطات با 
بیان اینکه ۴۰ درصد شهرهای کشور تحت پوشش 
فیبرنوری قرار گرفته است. گفت: پوشش فیبرنوری 
اکنون برای ۸ میلیون خانوار ایجاد شده و برنامه ما 
این بود که تا پایان ۱۴۰۴ پوشــش آن را در شهرها 
ایجاد کنیم و امیدواریم این اتفاق رخ دهد. یکی از 
مطالبات جدی از دولت آینده پروژه فیبرنوری است 
که در برنامه هفتم توسعه اتصال ۲۰ میلیون پورت 
فیبرنوری آمده و باید انجام شود. زارع پور بیان کرد: 
در ابتدای دولت سیزدهم تنها ۱۰ سایت نسل پنجم 
به کشور وارد شده بود و تا پایان سال جاری به ۵ هزار 
سایت نسل پنجم می رســد و سرعتی که می دهد 
تا هزار مگابیت بر ثانیه اســت. در لایه شبکه مادر 
مخابراتی کشور توسعه افتخارآمیزی داشته ایم. در 
حوزه شبکه انتقال بیش از آنچه که در ۳ دهه گذشته 

رخ داده بود، توسعه انجام...



اقتصاد2
ایران

از ابتدای سال تا 28 خرداد؛
ارز موردنیاز واردات تأمین شد

ســخنگوی مرکز مبادله ارز و طــای ایران 
گفت: از اول فروردین  تا ۲۸ خرداد امسال ۱۵ 
میلیارد و ۱۸۴ میلیون دلار ارز برای واردات 
کالاهای اساســی، دارو، کالاهــای تجاری و 
بازرگانی، واردات در مقابل صادرات و خدمات 

تأمین شده است.
به گزارش ایرنا از بانک مرکزی، اصغر بالسینی 
افزود: برای کالاهای اساسی و دارو ۳ میلیارد 
و ۵۲۷ میلیون دلار، برای کالاهای تجاری و 
بازرگانی مبلغ ۸ میلیارد و ۵۹۲ میلیون دلار و 
برای خدمات ۳۲۴ میلیون دلار و برای واردات 
در مقابل صــادرات ۲ میلیارد و ۷۴۱ میلیون 

دلار تأمین ارز صورت گرفت.
وی ادامــه داد: برای واردات کالای اساســی 
کشاورزی شــامل گندم، دانه های روغنی و 
نهاده های دامی ۲ میلیــارد و ۹۳۱ میلیون 
دلار، برای دارو، مواد اولیه دارویی و تجهیزات 
پزشــکی ۵۹۶ میلیــون دلار و در مجموع ۳ 
میلیــارد و ۵۲۷ میلیون دلار بــرای کالای 
اساسی و دارو ارز با نرخ ۲۸۵۰۰ تومان باهدف 
حمایت از مصرف کنندگان و دسترسی اقشار 
جامعه به کالاهای ضــروری با قیمت ارزان تر 

پرداخت شد.
ســخنگوی مرکز مبادله ارز و طــای ایران 
خاطرنشــان کرد: تأمیــن ارز نیمایی برای 
»صنایــع حمل ونقــل و خــودرو« معادل 
یک میلیارد و ۱۷۰ میلیــون دلار، »صنایع 
تجهیزات بــرق و الکترونیــک« معادل یک 
میلیارد و ۴۰۸ میلیون دلار، »صنایع معدنی« 
معادل ۵۷۳ میلیون دلار، »ماشــین آلات و 
تجهیزات تولید« معادل ۷۴۷ میلیون دلار و 
»منسوجات و پوشاک« معادل ۳۹۷ میلیون 

دلار صورت گرفته است.
بالســینی گفــت: ایــن گروه هــای صنایع 
همچنین به ترتیب ۶۵۳، ۱۳۹، ۵۲۷، ۴۹۲ 
و ۲۲ میلیــون دلار ارز توافقــی یــا واردات 
در مقابــل صــادرات تــا روز ۲۸ خردادماه 
ســال جاری دریافت کرده اند. عــاوه بر این 
گروه ها، ۴ میلیــارد و ۲۹۷ میلیون دلار ارز 
نیمایــی و ۹۰۸ میلیــون دلار ارز واردات در 
 مقابل صادرات به ســایر صنایــع اختصاص 

داده شده است.
این مقام مســئول افــزود: میانگین موزون 
نرخ ارز یک ماهه منتهی بــه ۲۸ خرداد، ۳۸ 
هزار و ۳۳۱ تومان برای دلار، ۴۱ هزار و ۱۶۵ 
تومان برای یورو، ۱۰ هزار و ۴۳۷ تومان برای 
درهم و ۵ هزار و ۲۸۳ تومان برای یوآن، ۴۳۵ 
تومان برای روبل و ۱ هزار و ۱۷۶ تومان برای 
لیر محاسبه شده اســت. تاکنون در مجموع 
۳۳ حراج شــمش طای انجام شده در مرکز 
مبادله ارز و طای ایــران ۵.۴ تن طا تومان 

معامله شده است.

نیازی به واردات گندم نداریم
مجری طرح گندم وزارت جهاد کشــاورزی 
گفت: با توجه به روند افزایشی خرید تضمینی، 
خودکفایی در تامین گندم مورد نیاز کشــور 
حتمی است و دیگر نیازی به واردات نداریم. 
سهراب ســهرابی در خصوص وضعیت تولید 
مزارع گندم اظهار داشــت: توجه به رعایت 
اصول فنی شامل استفاده از بذور اصاح شده، 
مصرف متعادل کودهای شیمایی، مدیریت 
آفــات و علف های هرز موجــب روند ارتقای 
تولید و کیفیت گندم در ســال جاری شــده 

است.
مجری طرح گندم وزارت جهاد کشــاورزی 
با بیان اینکه امســال نیز همانند ســال های 
گذشته گندم های کیفی تولید می شود، افرود: 
گزارش های ارسالی از استان ها نشان می دهد 
که شاخص های کیفی گندم تولیدی کشور رو 
به ارتقا است. وی به کشــاورزان توصیه کرد: 
در زمان برداشــت محصول از کمباین های 
دارای معاینه فنی و در زمــان حمل گندم از 
کامیون های درزگیری شده برای جلوگیری 
از ریزش گندم، استفاده کنند که این امر در 

میزان فروش و خرید گندم کشور موثر است.
ســهرابی آتش زدن مــزارع گنــدم را برای 
کشاورزان مضر دانست و گفت: کشاورزان از 
آتش زدن بقایای گیاهی در مزارع خودداری 
کنند، زیرا این کار عــاوه بر آلودگی محیط 
زیستی و خاک، باعث از بین رفتن جانداران 
مفید می شــود که در نهایت عاوه بر خالی 
شــدن خاک از مواد مغذی و غنی، فرسایش 
خاک و ســرایت آتش از مزراع بــه مراتع و 

جنگل ها را منجر خواهد شد.

اخبار

بر اســاس اعام مرکز آمار 
ایــران، شــاخص قیمت 
کالا های ورداتی در ســال 
۱۴۰۲ در گــروه ریالــی 
۱۲۷.۱ درصــد و در گروه 
دلاری ۸.۹ درصد کاهش یافته اســت. مرکز آمار 
ایران شــاخص قیمت کالاهای وارداتی در ســال 

۱۴۰۲ در دو گروه ریالی و دلاری را منتشر کرد.
بر اساس این گزارش در سال ۱۴۰۲، شاخص قیمت 
کل کالاهــای وارداتی مبتنی بــر داده های ریالی 
۴۸۷.۷ است. میزان تغییرات این شاخص نسبت به 
سال قبل، ۶۶.۳ درصد است که در مقایسه با تورم 
سال ۱۴۰۱ )برابر با ۱۹۳.۴ درصد( با کاهشی حدود 

۱۲۷.۱ واحد درصد همراه بوده است.
 HS عاوه بر این، در گروه های اصلی طبقه بندی
کم ترین نرخ تورم سالانه در بخش ریالی مربوط به 
گروه »مروارید طبیعی یا پرورده« ) ۰.۲ درصد( و 
بیشترین نرخ مربوط به گروه »آلات و دستگاه های 
اپتیک، عکاســی« )۱۲۶.۸ درصد( اســت. گروه 
»چربی ها و روغن های حیوانی یا نباتی« نیز با تورم 

۸.۰- درصدی بیشترین کاهش را تجربه کرده است.
در سال ۱۴۰۲، شاخص قیمت کل کالاهای وارداتی 
مبتنی بــر داده های دلاری برابر با ۱۲۲.۸ اســت. 
میزان تغییرات این شاخص نسبت به سال قبل، ۶.۴ 

درصد است که در مقایسه با تورم سال ۱۴۰۱ )برابر 
با ۱۵.۳ درصد( با کاهشی حدود ۸.۹ واحد درصد 

همراه بوده است.
گفتنی اســت، قیمت کالاهای وارداتــی، یکی از 

مهم ترین عوامل اثرگذار بر میزان مبادلات خارجی 
کشــورها و نیز یکی از عوامل تعیین کننده رابطه 
مبادلــه بوده و تغییــرات آن هــا از اهمیت بالایی 
برخوردار اســت. در طرح شاخص قیمت کالاهای 
وارداتــی از کلیه کدهای تعرفه وارداتی کشــور بر 
اساس سال پایه ۱۴۰۰ استفاده شده است و روش 
جمع آوری اطاعات با اســتفاده از آمارهای ثبتی 
گمرک جمهوری اسامی ایران و طبقه بندی مورد 
استفاده سیستم طبقه بندی نظام هماهنگ شده 
توصیف و کدگذاری )HS( است که نتایج حاصل از 
این طرح در سطح کل کشور و برای ۲۰ گروه اصلی 
طبقه بندی قابل انتشار است و به تفکیک دلاری و 

ریالی محاسبه و منتشر می شود.
طبق اعام مرکز آمار ایران، برای محاسبه شاخص 
سال ۱۴۰۲ از داده های مقدماتی گمرک جمهوری 
اسامی ایران استفاده شده اســت. بنابراین نتایج 
اعام شــده به صورت مقدماتی بوده و شایان ذکر 
است که پس از اســتخراج و ارائه داده های قطعی 
سال ۱۴۰۲ توسط گمرک جمهوری اسامی ایران، 
شاخص واردات نیز از سوی مرکز آمار بازنگری شده 
و ارقام نهایی شاخص مربوط به این دوره مجدداً به 

صورت قطعی منتشر می شود.

مرکز آمار اعلام کرد:

کاهش تورم کالا های وارداتی 

تجارت ۶ میلیارد دلاری ایران و 
چین در ۵ ماه

گمرک چین اعام کرد: تجارت این کشــور با 
ایران در ۵ ماهه نخست سال جاری میادی به 
حدود ۶ میلیارد دلار رسیده است. جدیدترین 
آمار منتشر شده از ســوی گمرک چین نشان 
می دهد مبادلات تجاری این کشور با ایران در 
پنج ماهه نخســت ۲۰۲۴ به ۵.۹ میلیارد دلار 

رسیده است.
تجارت ایران و چین در ۵ماهه ۲۰۲۴ نســبت 
به مدت مشابه ســال قبل کاهش ۹ درصدی 
داشته است. در ماه های ژانویه تا می سال قبل 
ارزش تجارت ایران و چیــن ۶.۵ میلیارد دلار 

اعام شده بود.
واردات چین از ایران در پنج ماهه نخست ۲۰۲۴ 
با کاهش ۵ درصدی نسبت به مدت مشابه سال 
قبل مواجه شده و به یک میلیارد و ۸۰۰ میلیون 
دلار رسیده اســت. چین در مدت مشابه سال 
قبل یک میلیارد و ۹۰۰ میلیون دلار کالا از ایران 

وارد کرده بود.
صادرات چین به ایران در ماه های ژانویه تا می 
امســال نیز چهار میلیارد و ۱۰۰ میلیون دلار 
بوده که این رقم نســبت به مدت مشابه سال 
قبل کاهش ۱۰ درصدی داشــته است. چین 
در ماه های ژانویه تا می سال قبل چهار میلیارد 
و ۶۰۰ میلیون دلار کالا به ایــران صادر کرده 
بود. بر اساس این گزارش چین در ماه می سال 
جاری ۲۴۵ میلیون دلار کالا از ایران وارد و ۵۹۴ 

میلیون دلار کالا به ایران صادر کرده است.

جابه جایی ۱۴ میلیون مسافر در 
پرواز های خارجی

مدیرعامل شرکت فرودگاهی امام خمینی گفت: 
تعداد جابه جایی مسافران همزمان با افزایش 
تعداد پروازهای خارجی به ۱۴ میلیون مسافر 

رسیده است.
 ســعید چلندری مدیرعامل شــرکت شــهر 
فرودگاهی امام خمینی با بیان اینکه در طی سه 
سال گذشته  همزمان با رایزنی های انجام شده 
و در پی توافق ۲۵ساله ایران و چین و رایزنی های 
صورت گرفته و موافقتی که دولت با وزارت راه و 
شهرسازی انجام داد  چندین پروژه فرودگاهی 
در کشور انجام شــد گفت: در قالب این پروژه 
ها چند طرح توسعه فاز دو شــهر فرودگاهی 
امام خمینی)ره( معرفی و اولین جلســه آن در 
شهریورماه سال ۱۴۰۱در وزارت راه و شهرسازی 

برگزار شد.
وی ادامه داد: پس از برگزاری ۷۶ جلسه، شرکت 
هاکان انرژی چین پیشنهاد استفاده از ظرفیت 
داخلی ایران را با توجه به حساســیت های این 
پروژه مطرح کرد در نتیجه  مقرر شــد  قرارگاه 
ســازندگی خاتم الانبیا  به عنوان پیمانکار این 

پروژه انتخاب شد.
چلندری توضیــح داد: ترمینال فاز دو شــهر 
فرودگاهی امام خمینی شــامل ســاخت یک 
ترمینال ۴۱۰ هزار متری و کلیه عوامل پروازی 
و کلیه ساختمان ها و تاسیسات مورد نیاز یک 
فرودگاه می شود. مدت قرارداد با چینی ها برای 
اجرای فاز دو شهر فرودگاهی امام خمینی)ره( 

پنج ساله و به ارزش ۲.۵ میلیارد یورو است .
وی اظهار کرد: در صورت تامیــن اعتبار لازم 
و انجام تهاتر نفتی در قالــب همکاری قرارگاه 
سازندگی خاتم الانبیا در پایان نیمه اسفندماه 
سال ۱۴۰۳ باندها و عوامل پروازی و تاکسی وی 
به بهره برداری می رسند که با در نظر گرفتن برج 
مراقبت هزینه ای بالغ بر ۵۰۰ میلیون یورو در 
برخواهد داشت که این مبلغ تامین اعتبار شده 
است. چلندری اظهار کرد: با تامین اعتبار برای 
ساخت فاز دوم شــهر فرودگاهی امام خمینی 
جابه جایی مسافران به ۵۰ میلیون نفر خواهد 
رســید و بخشــی از پروازهای داخلی به این 

فرودگاه منتقل خواهد شد.
او بیان کــرد: اعزام و پذیرش شــش میلیون و 
۶۳۵ هزار و ۲۹۴ مسافر با ۴۵ هزار و ۶۱ پرواز و 
جابه جایی ۶۲ هزار و ۳۲ تن بار در سال ۱۴۰۱، 
همچنین اعزام و پذیرش هفت میلیون و ۵۹۷ 
هزار و ۸۳۷ مســافر با ۴۹ هــزار و ۲۵۶ پرواز و 
جابه جایی ۶۸ هزار و ۴۷۷ تن بار در سال ۱۴۰۲ 
است که در مجموع به ۱۴ میلیون مسافر طی سه 

سال گذشته می رسد.
او تاکید کــرد: زمینه انجام عملیــات پروازی 
ویژه حــج تمتع نیــز در ســال ۱۴۰۱ تعداد 
۲۲ هزار و ۷۰۰ زائــر با ۹۵ پــرواز، ۵۳ هزار و 
۲۹۷ زائر بــا ۲۳۲ پرواز در ســال ۱۴۰۲ و ۵۶ 
هــزار و ۵۰۰ زائــر در ســال ۱۴۰۳ از طریق 
 شــهر فرودگاهی امام خمینــی )ره( جابه جا 

شدند.

اخبار

I N FO@biznews. ir

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 3054 شنبه 2 تیر ماه1403

وزیر صمت با بیان اینکــه خودروهای برقی را در 
اولویت قرار داده ایم، گفت: به دنبال خودروهای 
روز و آینده هستیم و بن سازه های قدیمی خودرو 

باید جمع شود.
عباس علی آبادی وزیر صنعــت، معدن و تجارت 
به سرعت تحولات در صنعت خودرو اشاره کرد و 
گفت: قطعه سازان باید خود را با تحولات صنعتی 
تطبیق دهند و در این عرصه پیشران باشند. قطعه 
سازان این پیام را دریافت کرده اند و در این مسیر 
حرکت می کنند. البته ما باید از همه جلوتر باشیم 

از این رو خودروهای برقی را در اولویت قرار داده ایم 
یعنی این طور نباشد که پیرو فناوری در دنیا باشیم 
بلکه در حوزه خودرو و دیگر صنایع باید با فناوری 

روز دنیا همراه شویم.
علی آبادی تاکید کرد: به دنبال خودروهای روز و 
آینده هستیم و بن سازه های قدیمی خودرو باید 
جمع شــود. وی به تعهد خودروسازان به پوشش 
اهداف کمی و کیفی این صنعت اشاره کرد و افزود: 
برای رســیدن به اهداف کمی نباید محدودیتی 
برای تولید و تأمین قطعات کالا داشــته باشــیم 

به ویژه اینکه امســال با توجه به شعار سال تولید 
خودرو را از یک میلیون و ۳۵۰ هــزار خودرو در 
سال گذشــته به یک میلیون و ۷۰۰ هزار خودرو 
هدف گذاری کرده ایم که امیدواریم به این هدف 

برسیم.
به گفته وزیــر صمت، جهش کیفــی در صنعت 
خودرو هــدف دیگری اســت که باید از ســوی 
خودروســازان برای رفع انتظارات ذی نفعان که 
همان مصرف کنندگان هســتند محقق شــود و 

شاهد تحول در این زمینه باشیم.

علی آبادی در پاســخ به پرسشــی در خصوص 
قیمت گذاری دســتوری به عنوان چالش قطعه 
ســازان گفت: به قیمت گذاری دستوری معتقد 
نیستیم، اما قیمت گذاری دستوری زمانی ایجاد 
می شود که در بازار رقابت کامل نباشد و رانت وجود 
داشته باشد. وزیر صمت به نبود رضایت کامل از 
صنعت خودرو اشاره کرد و گفت: سیاستگذاری و 
هدفگذاری هایی انجام شده که امیدواریم با تحقق 
آن ها به رضایت مشتریان به عنوان ذی نفعان این 

صنعت دست یابیم.

فراخوان پرداخت مشوق صادراتی در قالب کمک 
سود تسهیات بانکی) ســال ۱۴۰۲( اعام شد. 
سازمان توسعه تجارت با صدور فراخوانی  پرداخت 
مشــوق صادراتی در قالب کمک سود تسهیات 
بانکی) ســال ۱۴۰۲( را اعام کرد. مشروح این 

فراخوان به شرح زیر است.
با عنایت به تخصیص بخشــی کمی از اعتبارات 
مورد نیــاز پرداخت مشــوق هــای صادراتی به 
استناد دستورالعمل پرداخت مشوقهای صادرات 
غیرنفتــی ســال ۱۴۰۲ اباغی وزیــر محترم 
صنعت،معدن و تجارت به شماره ۸۵۳۴۱۱ مورخ 
۳۱/۰۵/۱۴۰۲ و به منظور حمایت همه جانبه و 
هدفمند از صادرات کالا و خدمات و افزایش حجم 
و تنوع محصولات و خدمــات در بازارهای هدف 
صادراتی، سازمان توسعه تجارت ایران در نظر دارد 
نسبت به پرداخت یارانه سود تسهیات بانکی به 

صادرکنندگان کالا و خدمات با اولویت پرداخت 
به صادرکنندگان نمونه ملــی و صادرکنندگان 

محصولات دانش بنیان اقدام کند.
با عنایت به تخصیص بخشــی کمی از اعتبارات 
مورد نیــاز پرداخت مشــوق هــای صادراتی به 
استناد دستورالعمل پرداخت مشوقهای صادرات 
غیرنفتــی ســال ۱۴۰۲ اباغی وزیــر محترم 
صنعت،معدن و تجارت به شماره  ۸۵۳۴۱۱  مورخ 
۳۱/۰۵/۱۴۰۲ و به منظور حمایت همه جانبه و 
هدفمند از صادرات کالا و خدمات و افزایش حجم 
و تنوع محصولات و خدمــات در بازارهای هدف 
صادراتی، سازمان توسعه تجارت ایران در نظر دارد 
نسبت به پرداخت یارانه سود تسهیات بانکی به 
صادرکنندگان کالا و خدمات با اولویت پرداخت 
به صادرکنندگان نمونه ملــی و صادرکنندگان 

محصولات دانش بنیان  اقدام کند:

لذا از کلیه متقاضیان واجد شرایط دعوت می شود 
نسبت به ارائه درخواســت کتبی خود به همراه 
تکمیل فرم های مربوطه که در پورتال سازمان به 
آدرس www.Tpo.ir  بارگذاری شده است اقدام 
کنند. لازم به ذکر اســت با توجه به پایین بودن 
اعتبار مالی تخصیصی در این خصوص، اولویت بر 
اساس ثبت درخواست در دبیرخانه سازمان است.

شــرایط برخورداری از مشــوق صادراتی : کلیه 
متقاضیان می بایست نسبت به ایفای تعهدات ارز 
حاصل از صادرات ) حداقــل ۶۰ درصد( در زمان 
تشکیل پرونده و ارایه اسناد مثبت صادراتی اقدام 
کنند. بدیهی اســت پرداخت قطعی مشوق های 
فوق منوط به رفع تعهدات ارزی به میزان حداقل 
۶۰ درصــد در زمان دریافت پرونــده یا پرداخت 

مشوق است.
مهلت پذیرش پرونده هــای متقاضیان تا تاریخ 

۱۰/۰۳/۱۴۰۳ اســت. متقاضیان پــس از ثبت 
درخواســت دریافت مشــوق مذکور به صورت 
مکتوب، نسبت به تحویل اسناد و مدارک مربوطه 
به دفتر خدمات ارزی و مالی ســازمان توســعه 

تجارت ایران اقدام کنند.
لازم اســت صادرکنندگان و متقاضیان مشــوق 
صادراتی به منظــور دریافت مشــوق صادراتی 
ســال ۱۴۰۲ در اجرای بند )ب( ماده ۳۱ قانون 
الحــاق برخی مــواد بــه قانون تنظیم بخشــی 
از مقررات مالــی دولت )۲( و بــه منظور انطباق 
هزینه انجام شده درخصوص دستگاه  های اجرایی 
پرداخت  کننــده کمک از دســتگاه  های دولتی، 
در صــورت دریافت مشــوق صادراتی در ســال 
۱۴۰۱ نســبت به ارائه گزارش دریافت مشــوق، 
 تأیید شده با مهر حســابرس یا بازرس قانونی آن 

شرکت اقدام کنند.

سقف اجاره مسکن برای تهران ۲۶ درصد تعیین شده و از 
سویی با راه اندازی سامانه خودنویس به نظر می رسد که 
امسال بازار اجاره مسکن آرامی را پیش رو داشته باشیم.  
آمارها حاکی از آن است که  همزمان با نزدیک شدن به 
فصل  بازار اجاره مسکن  میزان جابه جایی ها در این بازار 
رو به افزایش است و همین امر خود باعث شده که فصل 

اجازه از همان روزهای ابتدایی داغ شود.
از ماه گذشته که قانون ساماندهی بازار زمین و مسکن 
به تصویب رسید و به دولت اباغ شد برنامه ریزی برای 
بهبود وضعیت بازار اجاره مسکن در دستور کار دولت قرار 
گرفت و این اقدام از طریق تعیین سقف اجاره مسکن و 
نظارت بر مشاوران اماک غیر مجاز سعی در کنترل بازار 

اجاره مسکن دارد.
در اردیبهشــت سال گذشته با شــروع فصل اجاره بها، 
گشت های نظارت بر عملکرد بنگاه های مشاور اماک 
تشکیل و اولین اقدام این گشت از شهر پردیس آغاز شد 
و در سایر شهرها و بیشتر در مراکز استان تداوم یافت. در 
بخش اجاره مسکن اســتان تهران سقف اجاره مسکن 
۲۶درصد تعیین شده است که در همین راستا بیگی نژاد 

نایب رئیس اول اتحادیه مشاوران اماک تهران گفت: 
مقرر شــد تا میزان افزایش اجاره بهای مسکن در سال 
۱۴۰۳ برای شهر تهران ۲۶ درصد و برای شهرهای استان 
تهران نیز ۲۴ درصد نسبت به سال گذشته افزایش داشته 
باشد. شورای مسکن استا ن ها با رعایت تمامی جوانب به 
خصوص تورم به این نتیجه رسید که تعیین سقف اجاره 

در استان تهران برابر با نرخ تورم باشد.
بیگی نژاد با تاکید بر اینکه طبق آخرین آمارهای اعام 
شده  نرخ تورم در کشــور حدود ۴۰ درصد بوده و طبق 
قانون ســاماندهی بازار زمین و مسکن  سقف اجاره بها 
۵۰ درصد نرخ تورم است گفت:  طبق جمع بندی های 
صورت گرفته در شورای مسکن استان سقف اجاره بها 

برای شهر تهران  ۲۶ درصد تعیین شده است.
وی افزود: اجاره بها تابعی از قیمت مســکن است و این 
موضوع بر کسی پوشیده نیست. اما نکته ای که بارها و 
بارها از سوی ما به آن اشــاره شده است این است که در 
بازار اجاره مسکن کنترل و نظارت بر بازار و جلوگیری 
از فعالیت مشاوران اماک متخلف و غیر مجاز می تواند 
زمینه را برای کنترل بازار اجاره مسکن فراهم کند. تولید 

مســکن و تکمیل پروژه های نهضت ملی مسکن خود 
نقش بسیار موثری در بهبود و تولید بازار مسکن دارد.

او گفت: بازار مسکن این روزها در رکود نسبی قرار دارد اما 
آنچه که مشخص است این است که متقاضیان مصرفی 
هر زمان که احساس کردند باید وارد بازار مسکن شوند 

بدون توجه به هر موضوعی خرید مسکن را انجام دهند.
براساس این گزارش یکی دیگر از اقدامات دولت نظارت 
بر فعالیت مشاوران اماک به ویژه مشاوران اماک غیر 
مجاز اســت طبق آخرین آمارهای اعام شده از سوی 
وزارت راه وشهرسازی  کل بنگاه های معامات اماک 
در سطح کشــور حدود ۱۸۵ هزار واحد است که حدود 
۱۶ هزار و ۵۰۰ بنگاه غیرمجاز است که بر اساس دستور 
معاونت مسکن و ساختمان تمامی مشاوران اماک غیر 
مجاز کمتر دو هفته فرصت دارند که مجوز لازم را برای 

فعالیت دریافت کنند.
بنگاه های معامات اماک با مراجعه به ســامانه درگاه 
ملی مجوزها می توانند حداکثر در دو هفته با داشــتن 
پروانه تخصصی، مدرک تحصیلی دیپلم و گواهی عدم 
سوء پیشینه، مجوز کسب را دریافت کنند. با تاش های 

دولت سیزدهم فرآیند اخذ مجوز بنگاه های معامات 
اماک از حدود ۲ ســال به حدود ۲ هفته رسیده است. 
به گفته دستمالچیان دبیر کارگروه کنترل بازار اماک 
و مســتغات بر اساس بررســی های صورت گرفته  از 
ســوی  کارگروه  کنترل بــازار ۱۰۴ هزار بازرســی از 
بنگاه های اماک معامات کشور انجام شده که  حدود 
 ۸ هزار واحد  پلمب و حدود ۳۰۰ میلیاردتومان جریمه 

تعزیراتی شدند.
دبیر کارگروه بازار اماک و مستغات گفت: پلیس اماکن 
طبق قانون می تواند با صدور اخطــار و مهلت ۱۵ روزه 
به بنگاه های مشاور اماک غیرمجاز نسبت به پلمب و 
تعطیلی بنگاه اقدام کند. همچنین ســازمان تعزیرات 
حکومتی نیز مکلف به ایجاد شعب رسیدگی خارج از نوبت 
است. همچنین طبق آمارهای ایت کارگروه  استان هایی 
که هم اکنون بیشترین تعداد بنگاه های غیرمجاز را دارند 
شامل استان تهران با حدود ۸ هزار بنگاه معامات اماک 
غیرمجاز، خراســان رضوی با ۲ هزار بنــگاه غیرمجاز، 
مازندران و خوزستان هرکدام با داشتن یک هزار بنگاه 

غیرمجاز و قم با ۸۰۰ بنگاه غیرمجاز است.

رییس بانک مرکزی با بیان اینکه در ســال ۲۰۲۳ 
طبق گزارش بانک جهانی، بالاترین نرخ رشد متعلق 
به ایران بوده است، گفت: نرخ رشد بخش ساختمان 

در سال گذشته به ۷.۱ درصد افزایش یافته است.
محمدرضا فرزین رئیس بانک مرکزی، گفت: نرخ 
رشد اقتصادی در سال گذشته ۵ درصد بوده و این 
نرخ رشد قابل قبول و خوبی اســت. همچنین در 
سال )۲۰۲۳ میادی( طبق گزارش بانک جهانی، 
بالاترین نرخ رشد متعلق به ایران بوده که این عدد 

به قیمت بازار است.
رئیس بانک مرکــزی در ادامه تاکید کرد: رشــد 

تشکیل سرمایه خوب و در سال گذشته ۶.۷ درصد 
بود و امسال به ۷.۲ درصد رسیده است. همچنین 
نرخ رشد بخش نفت در سال ۱۴۰۱، ۱۰ درصد بود 
که به ۱۴.۷ درصد در ســال گذشته افزایش یافت. 
نرخ رشد صنایع و معادن در سال گذشته ۴.۵ درصد 
و در بخش ساختمان نرخ رشد در سال گذشته به 
۷.۱ درصد افزایش یافته و نرخ رشد خدمات در سال 

۱۴۰۲، ۳.۸ درصد بود.
وی افزود: با توجه به متوســط نرخ رشد کشور در 
سال های گذشــته و به ویژه سایر کشورها در سال 
)۲۰۲۳ میادی( بر اســاس گــزارش اخیری که 

بانک جهانی اعام کرده بالاترین نرخ رشد متعلق 
به ایران با ۵ درصد بوده و همه کشورهای همسایه 
و کشورهای منطقه نرخ رشــد پایین تری از ایران 
داشتند و با توجه به روند سال های گذشته نرخ رشد 
۵ درصد یک نرخ رشد شتابان و قابل قبولی است که 
امیدواریم همچنان این نرخ رشد در سال جاری هم 

ادامه داشته باشد.
فرزین به نرخ رشد تشکیل سرمایه در کشور اشاره 
کرد و گفت: نرخ رشد تشکیل سرمایه همچنان نرخ 
رشد بسیار خوبی است. پارسال نرخ رشد تشکیل 
ســرمایه معادل ۶.۷ درصد بود که امسال افزایش 

پیدا کرده و به ۷.۲ درصد رسیده و نکته بسیار قابل 
توجه نرخ بسیار خوب رشد تشکیل سرمایه در فصل 

چهارم است که برابر ۱۴.۲ درصد بود.
وی گفت: رمز ریال را در کشور اجرایی می کنیم که 
این پول نقد به صورت الکترونیکی است و در اختیار 
متقاضیان قرار می گیرد تا نیازهای خرد جامعه را 
تأمین می کند. این طرح منافــع بلندمدت دارد و 
در خصوص رمز ارزها اقدامات خوبی انجام شــده 
و مقررات به زودی اباغ می شــود، سندی از سوی 
بانک مرکزی تهیه شده اســت که به زودی اطاع 

رسانی می شود.

وزیر صمت: توسعه خودروهای برقی در اولویت است

فراخوان پرداخت مشوق صادراتی در قالب کمک سود تسهیلات بانکی

۶ میلیون مستاجر چشم انتظار تابستانی آرام 

نرخ رشد بخش ساختمان به ۷.۱ درصد افزایش یافت

گروه اقتصاد ایران وجهان
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نایب رئیس اتحادیه باغــداران گفت: با توجه به 
شــرایط مســاعد بارش و فراوانی آب، صادرات 
میوه های ممتاز ناشی از ارتقای کیفیت ۲۰ تا ۳۰ 
درصد نسبت به سال قبل افزایش می یابد. مجتبی 
شادلو گفت: گرچه در فصل بهار با برخی عوامل 
طبیعی نظیر سیل و تگرگ در برخی مناطق روبرو 
بودیم، اما در کل به ســبب فراوانی آب، شرایط 

تولید متعادل است.
به گفته او، با توجه به شــرایط مســاعد اقلیمی 
برآورد ها حاکی از آن است که تولید محصولات 
باغی نسبت به مدت مشابه ســال قبل حداقل 
۲۰ درصد افزایش یابــد. از این رو امیدواریم که 
در باقی مانده فصل برداشت با عوامل طبیعی به 

شکل طوفان های شدید و تگرگ روبرو نباشیم.
شــادلو وضعیت تولید محصولات باغی از لحاظ 
کمیت و کیفیت را مساعد ارزیابی کرد و افزود: 
امســال کیفیت محصولات درجه یک و ممتاز 

بدلیل فراوانــی آب ۲۰ تا ۳۰ درصــد افزایش 
می یابد، درحالیکه اگر شــرایط آب در کشــور 
مناسب نباشد، محصولات ممتاز کمتری داریم 

که این امر بر صادرات اثر می گذارد.
نایب رئیس اتحادیه باغداران ادامه داد: با توجه به 
شرایط مساعد تولید مازاد بر نیاز کشور، ظرفیت 
حداقل ۵۰ درصدی صادرات محصولات باغی به 
بازار های هدف داریم که در صورت نادیده گرفته 
شــدن علاوه بر ضرر و زیان باغدار، تولید دچار 

چالش می شود.
او گفت: طبــق روال همه ســاله در فصل بهار 
دشواری در بازار میوه داریم به طوریکه میوه های 
ذخیره شده در انبار ها روبه پایان است و میوه های 
نوبرانه در حدی نیســت که جوابگوی نیاز بازار 
باشد، از این رو  قیمت با نوساناتی روبروست که با 
ورود به تیرماه و افزایش عرضه  میوه های نوبرانه 

بازار متعادل می شود.

دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی از بازنگری قیمت 
بلیت هواپیما طی روزهای آینــده خبر داد و گفت: 
رهاشــدگی قیمت در این بخش نخواهیم داشت و 
آزادسازی هم به نفع مردم است هم ایرلاین ها. مقصود 
اسعدی سامانی در خصوص سلب اختیار وزارت راه 
و شهرسازی از قیمت گذاری بلیت هواپیما و اجرای 
قانون آزادسازی بر اســاس رای دیوان عدالت اداری، 
اظهار کرد: رای هیئت عمومــی دیوان عدالت اداری 
تاکیدی بر اجرای ماده 161 قانون برنامه پنجم توسعه 

مبنی بر آزادسازی نرخ بلیت هواپیماست.
وی با بیان این که مجلس شورای اسلامی در برنامه 
ششم توسعه بر این موضوع تاکید کرده است، ادامه 
داد: سال 1۳94 قانون آزادســازی اجرا شد و تا سال 
1۳97 شرکت های هواپیمایی آنرا اجرا کردند. طی 
این مدت یعنی ســه ســال اجرا قانون آثار و برکات 
زیادی برای مردم به همراه داشت. وی یادآور شد: در 
سال 1۳94 سالانه حدود 17 میلیون مسافر داخلی در 
مسیرهای پروازی جابجا می شدند، این در حالی بود 
که سال 1۳96 سفرهای داخلی هوایی به حدود ۲4 
میلیون جابجایی مسافر رسید. در واقع با اجرای قانون 
سالانه افزایش حدود ۲۰ درصدی جابجایی مسافر 
داشتیم. دبیر انجمن شــرکت های هواپیمایی بیان 
کرد: از سال 1۳97 دولت وقت دخالت کرد و جلو اجرا 
قانون را گرفت. به این ترتیب طی 6 سال اخیر روند 
جابجایی مسافر نزولی شد و سال گذشته شرکت های 
هواپیمایی توانستند حدود 18 میلیون مسافر را در 

مسیرهای داخلی جابجا کنند.
اسعدی سامانی با بیان این که وقتی قانون آزادسازی 
اجرا می شــد اقشــار مختلف جامعه می توانستند 
سفرهای هوایی داشته باشــند، گفت: اما متاسفانه 

نرخ گذاری دســتوری مردم را از صنعت حمل ونقل 
هوایی محروم کرد. نرخ گذاری دســتور باعث شد تا 
ایرلاین ها امکان نوسازی و بهسازی ناوگان را از دست 
بدهند. ضمن این که نقدینگی ایرلاین ها کاهش یافت 
و شرکت های هواپیمایی دیگر نتوانستند برنامه توسعه 
ناوگان را اجرا کنند. وی با اشاره به این که برنامه فعال 
کردن هواپیما های زمین  گیر نیز طبیعتا اجرا نشد، 
اضافه کرد: سیاست گذار در آن زمان )سال 97( فکر 
می کرد که با قیمت گذاری دستوری در حال خدمت 
به مردم است،  اما با این کار بسیاری از مردم را از امکان 

استفاده از هواپیما محروم کرد.
وی در ادامه به رای دیوان عدالت اداری اشاره کرد و 
با بیان این که قطعا صنعت حمل ونقل هوایی وارد فاز 
جدیدی از خدمت رسانی به مردم خواهد شد، اظهار 
کرد: در این دوره اقشار بیشتری از جامعه می توانند 
از حمل ونقل هوایی اســتفاده کنند. شــرکت های 
هواپیمایی نیز قطعاً با اجرا قانون باید کیفیت خدمات 
را افزایش دهند. رقابت واقعی بین ۲۳ ایرلاین موجود 
شکل خواهد گرفت و قطعا ایرلاینی که خدمات بهتر، 
کیفیت بهتر و قیمت ارزان تری داشته باشد می تواند 

سهم بیشتری از بازار را به خود اختصاص دهد.
وی از کنترل بازار حمل ونقل هوایی مسافری توسط 
ایرلاین ها با همراهی انجمن شرکت های هواپیمایی 
و سازمان هواپیمایی خبر داد و گفت: با این کار دست 

عوامل ایجاد بازار سیاه از بازار قطع خواهد شد.
دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی با بیان این که به 
این ترتیب درآمدهای حاصل از فروش بلیت به جای 
این که عاید دلالان و واسطه ها شود نصیب ایرلاین ها 
می شود، افزود: قطعاً در این دوره جدید شاهد افزایش 

ناوگان و کاهش سن هواپیماها خواهیم بود.

قائم مقام وزیر جهاد کشــاورزی در امور تجارت 
و تنظیم بازار از تداوم واردات گوشــت قرمز گرم 
و منجمد در ســال جاری خبر داد و اظهار کرد تا 
زمانی که گوشت لاشه گوسفندی به قیمت 48۰ 

هزار تا ۵۲۰ هزار تومان برسد، واردات ادامه دارد.
علیرضا پیمان پاک، قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی 
در امور تجارت و تنظیم بازار در تشــریح برنامه 
وزارتخانه در واردات گوشــت قرمز و دام زنده در 
ســال جاری گفت: واردات گوشــت قرمز امسال 
هم براساس نیاز کشور صورت می گیرد؛ کشور در 
طول سال یک میلیون تن گوشت قرمز نیاز دارد و 
برآورد معاونت بازرگانی و معاونت امور دام وزارت 
جهاد کشاورزی این است که در سال جاری 1۰۰ 
هزار تا 1۵۰ هزار تن کمبود گوشــت قرمز وجود 
دارد، این در حالی است که در سال گذشته تولید 
گوشت قرمز مطلوب بوده و بیشتر این کمبود برای 
تولید محصولات فرآوری شده وجود دارد و بخشی 
از آن هم به کمبود گوشــت گوسفندی در کشور 

برمی گردد.
وی افزود: در ابتدای ســال برنامه ریزی شد که تا 
7۰درصد از کمبود 1۰۰هزار تــا 1۵۰هزاری به 

صورت گوشت منجمد گوســفند و گوساله وارد 
شود، این ســهمیه در واردات امســال وزارتخانه 
مصوب شده و بودجه ارزی آن از محل ارز تالار دوم 
تامین می شود، گفتنی است که به واردات گوشت 
در سال جاری و سال گذشته ارز ۲8۵۰۰ تومانی 

تعلق نمی گرفته است.
پیمان پاک اظهار کرد: همچنین برنامه ریزی شده 
که امسال حدود 4۵هزار تن گوشت گرم وارد شود 
و تا زمانی که قیمت  این کالا متعادل شود، واردات 
ادامه دارد؛ معاونت امور دام قیمت متعادل گوشت 
لاشه گوسفندی را رقمی بین 48۰ هزار تومان تا 
۵۲۰ هزار تومان تعیین کرده و تا زمانی که قیمت 
مصرف کننده به این ارقام برســد واردات گوشت 
گرم گوســفندی ادامه دارد. وی در ادامه درباره 
بازار گوشت گوساله گفت: بازار گوشت گوساله در 
حال حاضر به ثبات رسیده، هم تولید کافی است 
و هم قیمت  گوساله زنده و گوشت آن سیر نزولی 

گرفته است.
قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی در تشریح مبادی 
وارداتی انواع گوشــت قرمز خاطرنشان کرد: در 
حال حاضر گوشــت گرم گوسفندی از 1۰ کشور 

به ایران وارد می شود؛ استرالیا، روسیه، ارمنستان، 
گرجستان، مغولســتان، قزاقستان، رومانی، کنیا 
و آفریقای جنوبی شــماری از این مبادی هستند 
و در این بین کنیا و آفریقــای جنوبی از بالاترین 
پروتکل های بهداشتی برخوردار هستند و گوشت 
آنها از کیفیت مطلوب برخوردار اســت و بیشتر 
واردات از این دو کشور انجام می شود. اما واردات 
تنها به این مبادی محدود نیست. گوشت منجمد 
گوســاله از برزیل و پاکســتان و گوشت منجمد 
گوسفندی هم از اســترالیا و مغولستان به ایران 
می آید. وی افــزود: بــرای واردات دام زنده هم 
برنامه ریزی شده که در دو شکل کشتاری و پرواری 
از پاکستان وارد شود و واردات این اقلام از استرالیا 

و آفریقای جنوبی هم در دستور کار است.
به گفته پیمان پاک از ســال گذشــته تاکنون به 
واردات دام زنده همــواره ارز تالار دوم اختصاص 
می یافته اســت. قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی 
در امور تجارت و تنظیم بازار در پاســخ به اینکه 
تولیدکنندگان دام به سیاست وزارت جهاد مبنی 
بر واردات بره پایه پروار ایراد وارد می دانند و از آن 
به عنوان مانعی بر سر راه تقویت تولید یاد می کنند، 

گفت: وقتی در حدود سه سال گذشته ذخایر دامی 
کاهش یافته و تعداد زیادی دام مولد به کشتارگاه 
رفته دام پروار و دامی که بــه منظور اصلاح نژاد 
وارد می شود می تواند جزء نهاده های تولید باشد 
و در اختیــار دامدارها قرار بگیــرد و تولید داخل 

محسوب شود.
وی افزود: علاوه بر ایــن ارزی که به واردات دام زنده و 
گوشت قرمز اختصاص پیدا می کند حدود ۲۵۰ میلیون 
دلار است در حالی که دولت برای واردات نهاده های دام 
مانند کنجاله و جو که مورد استفاده دامداران کشور 
اســت بیش تر از ۵ میلیارد دلار ارز ۲8۵۰۰ تومانی 
اختصاص داده و این نشــان می دهد تامین و واردات 
نهاده های تولید ده ها برابر کالای مصرفی نهایی برای 

دولت اهمیت دارد و در اولویت وزارت جهاد است.
پیمان پاک تصریح کرد: در شش ماهه گذشته و در 
شش ماهه آینده بهترین شرایط تامین نهاده های 
دامی در طول چند سال گذشته برای کشور ایجاد 
شده زیرا هم قیمت ها زیر قیمت مصوب است و هم 
واردکنندگان به صورت اعتباری سه تا شش ماهه 
نهاده ها را در اختیار تولیدکننده قرار می دهند و 

وفور کالا برقرار است.

در نشســت شــورای گفت وگوی دولت و بخش 
خصوصی مقرر شد وزارت  صمت نسبت به صدور 
مجوز واردات قانونی گروه هــای کالایی 4 و ۲7 
به صورت بالک و کالاهای دارای اســتانداردهای 
بین المللی و تخصصی که مشــابه ساخت داخلی 

هم ندارند، اقدام کند.
در بخشی از صدوبیست ویکمین نشست شورای 
گفت وگو، مصوبه نشســت 11۳ درباره مشکلات 
تأمین و واردات فرآورده های آرایشی و بهداشتی 
در کشــور مورد توجه قرار گرفت. در این جلسه 
مقرر شــده بود که با توجه به مکاتبه و اظهارنظر 

رســمی ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز مبنی 
بر ناکارآمــدی ممنوعیــت واردات فرآورده های 
آرایشی، بهداشتی و عطریات در کشور و افزایش 
میزان قاچاق این محصــولات و همچنین تأیید 
وزارت صنعت، معــدن و تجارت مبنی بر تحمیل 
هزینه های درمان به کشور در صورت قاچاق این 
کالاها و ورود محصولات تقلبی به بازار، مقرر شد 
وزارت خانه با استفاده از ظرفیت ماده )16( قانون 
حداکثر استفاده از توان تولیدی و خدماتی کشور 
و رعایت تبصره )1( آن، نســبت به صدور مجوز 
واردات قانونی گروه های کالایی 4 و ۲7 به صورت 

بالک و کالاهای دارای استانداردهای بین المللی 
و تخصصی که مشابه ســاخت داخلی هم ندارند، 
اقدام کند. در این باره سقف میزان واردات مربوطه 
منوط به تعییــن نحوه تأمین ارز توســط بخش 
خصوصی )از محل تهاتر بــا ارز صادرکنندگان یا 
ســایر منابع( و همچنین تعیین ســقف ارز قابل 

تأمین توسط بانک مرکزی خواهد بود.
بر اســاس پیگیری های دبیرخانه شورا از انجمن 
واردکنندگان فرآورده های بهداشــتی، آرایشی و 
عطریات ایران هنوز مصوبه شورا، عملیاتی نشده 

است.

در این ارتباط نماینــده وزارت صنعت، معدن و 
تجارت از ابلاغ رفع ممنوعیت واردات محصولات 
آرایشی و بهداشــتی به صورت بالک)فله( در ۲۵ 
فروردین 14۰۳ خبر داد. بر اساس اظهاراتی که 
در جلسه مطرح شــد، تمامی واحدهای تولیدی 
باید پیش بینی ســالانه تولید خود را در ســامانه 
جامع تجارت بارگذاری کنند و بعد از تایید وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، ثبت سفارش این واحدها، 
امکان پذیر می شــود. بدین ترتیب مقرر شد این 
مسیر توســط انجمن مربوطه دنبال و نتیجه آن 

اطلاع رسانی شود.

برابر گزارش ها در ابتدای دولت ســیزدهم حدود 
6۰ هزار واحد تعطیل و نیمه فعال وجود داشت اما 
شجاعت و تلاش بی وقفه و شبانه روزی شهید رئیسی 
باعث شد امروز 9۰۰۰ واحد تولیدی تعطیل احیا و 
از شرایط بحرانی عبور کنند. به گزارش ایسنا، یکی 
از راه های حمایت از تولید ملی و دستیابی به رشد 
و توسعه اقتصادی، حمایت از بنگاه های اقتصادی 
است؛ بر همین اساس موضوع پرداختن به بنگاه های 
اقتصادی و احیای واحدهای راکد و نیمه تعطیل مورد 
تاکید مقام معظم رهبری بوده و همواره تاکید شده 
است که احیاء صنایع کوچک و متوسط باید یکی از 

برنامه های اساسی دولت باشد. خوشبختانه در دولت 
سیزدهم مسیر بازگشت کارگران به کارخانه های 
راکد و تعطیل شده هموار شد و رئیس جمهور شهید 
همچنان که در زمان ریاست بر قوه قضائیه برنامه 
حمایت از بنگاه های راکد را با جدیت دنبال کرده بود، 
با آغاز فعالیت دولت در مقام ریاست جمهوری به این 
هدف جامه عمل پوشاند و بسیاری از کارخانه هایی 
که در دهه گذشته به تعطیلی کشیده شده بود، احیا 
و کارگران بیکار شــده به خطوط تولید بازگردانده 

شدند.
از جمله کارخانه هایی که با همت و جدیت شهید 

رئیسی به چرخه تولید بازگشت، کارخانه هپکو، هفت 
تپه، آذرآب و واگن پارس بود.مشکلات این کارخانه ها 
به حدی بود که کارگران تا ماه ها حقوق و مطالبات 
معوق داشتند و بعضا فاقد قرارداد کار، عدم تمدید 
بیمه یا حتی دفترچه های درمان بودند اما شهید آیت 
الله رئیسی چه آن زمان که در کسوت قاضی القضات 
مشغول به کار بود و چه وقتی که ریاست قوه مجریه 
را برعهده گرفت با تمام توان پای کار کارگران این 
کارخانه ها ایســتاد تا آنها با امید روز افزون در خط 

تولید این واحدها بمانند و به فعالیت ادامه دهند.
بازگشــت کارخانه های راکد به مدار تولید حاصل 

تلاش های بی وقفه شهید رئیسی در جریان سفرهای 
اســتانی بود که به کارگران این مجموعه ها روحیه 
تازه ای بخشــید. برابر آمارها تا پایان سال 14۰۲ 
از طریق احیای واحدهای تولیــدی راکد، افتتاح 
طرح های صنعتی جدید و افزایش ظرفیت واحدهای 
صنعتی در شــهرک ها و نواحی صنعتی 64 هزار و 
1۳4 شغل جدید به وجود آمده است. ماهانه نزدیک 
به 1۰ همت منابع از طریق خط اعتباری به صنایع 
پایین دستی پتروشــیمی و فولاد تزریق می شود 
و واحدهای راکد و نیمه فعال بســیاری در چرخه 

بازگشت به تولید قرار می گیرند.

عملکرد تولیــد ناخالص 
داخلی کشــور در ســال 
14۰۲ "با احتساب نفت" 
و "بدون احتســاب نفت" 
به قیمت های ثابت ســال 
1۳9۵ به ترتیب بــه 1۵8۳8.4و 14۳78.9 هزار 
میلیارد ریال رسید که نســبت به سال قبل از آن 
به ترتیب بــا افزایــش 4.۵ و ۳.6 درصدی همراه 

بوده است.
به گزارش تســنیم، بانک مرکزی اعــلام کرد: بر 
اســاس محاســبات مقدماتی اداره حساب های 
اقتصادی این بانــک، تولید ناخالــص داخلی به 
قیمت پایه )به قیمت های ثابت ســال 1۳9۵( در 

سه ماهه چهارم سال 14۰۲ به رقم ۳7۵8.1 هزار 
میلیارد ریال رســید که نسبت به سه ماهه چهارم 
سال 14۰1، رشد 4.۵ درصدی را نشان می دهد. 
همچنین رشــد اقتصادی بدون نفــت طی دوره 

مذکور معادل ۳.9 درصد بوده است.
بررســی وضعیت ســرمایه گذاری در بخش های 
مختلف اقتصادی )به قیمت های ثابت سال 1۳9۵( 
مبین آن است که در سه ماهه چهارم سال 14۰۲ 
"تشــکیل ســرمایه ثابت ناخالص" از رشد 14.۲ 
درصدی نســبت به دوره مشابه ســال قبل از آن 
برخوردار شده است؛ به طوری که در دوره مزبور، 
رشد تشکیل سرمایه ثابت ناخالص در دو زیربخش 
اصلی "ماشــین آلات" و "ســاختمان" به ترتیب 

معادل 11.۳ و 17.1 درصد بوده است.
در مجمــوع عملکــرد تولیــد ناخالــص داخلی 

کشــور در ســال 14۰۲ "بــا احتســاب نفت" و 
"بدون احتســاب نفت" به قیمت های ثابت سال 
1۳9۵ به ترتیب بــه 1۵8۳8.4و 14۳78.9 هزار 
میلیارد ریال رسید که نســبت به سال قبل از آن 
 به ترتیب بــا افزایــش 4.۵ و ۳.6 درصدی همراه

 بوده است. 
تحقق رشد اقتصادی 4.۵ درصدی در سال 14۰۲ 
در امتداد رشد اقتصادی 4.۰ درصدی سال 14۰1 
حکایت از تــداوم روند رو به بهبــود فعالیت های 

اقتصادی در کشور دارد.

مولفه های رشد اقتصادی در سه ماهه 
چهارم سال 1402

بررســی عملکــرد رشــد اقتصادی بر حســب 
گــروه فعالیت هــای اقتصادی )بــه قیمت های 

ثابت ســال 1۳9۵( نشــان می دهد، رشد تولید 
ناخالــص داخلی در ســه ماهــه چهارم ســال 
 14۰۲ حاصل تحقق رشــد مثبــت ارزش افزوده 
در تمامی گروه هــای اصلی بوده اســت. لازم به 
توضیح اســت در دوره مزبور، رشــد محقق شده 
گروه هــای "نفــت و گاز"، "صنایــع و معادن"، 
"خدمــات" و "کشــاورزی، جنگلــداری و 
ماهیگیری" نســبت به دوره مشــابه سال قبل از 
 آن به ترتیب معادل 1۰.۲، 6.6، ۲.8 و ۰.1 درصد

 است.
بررسی تولید ناخالص داخلی برحسب اقلام هزینه 
نهایی )به قیمت های ثابت ســال 1۳9۵( در سه 
ماهه چهارم سال 14۰۲ نشــان می دهد، "هزینه 
های مصرف نهایی بخش خصوصی"، "هزینه های 
مصرف نهایی بخش دولتی" و "تشــکیل سرمایه 
ثابت ناخالص" به ترتیب از نرخ های رشد ۳.7، 1.8 
و 14.۲ درصدی نسبت به دوره مشابه سال قبل از 
آن برخوردار بوده اند. در این دوره رشــد تشکیل 
سرمایه ثابت ناخالص به تفکیک "ماشین آلات" و 
"ساختمان" به ترتیب معادل 11.۳ و 17.1 درصد 

بوده است.

مولفه های رشد اقتصادی در  سال 1402
بررســی عملکــرد رشــد اقتصادی بر حســب 
گــروه فعالیت هــای اقتصادی در ســال 14۰۲ 
نشــان می دهد، رشــد ارزش افزوده گروه های 
"خدمات"، "نفــت و گاز"، "صنایــع و معادن"و 
"کشــاورزی، جنگلداری و ماهیگیری" نســبت 
به دوره مشــابه ســال قبل از آن به ترتیب معادل 
۳.8، 14.7، 4.۵ و ۰.۲ درصــد بــود که به ترتیب 
از ســهمی معــادل ۲.۲، 1.۲، 1.1، و ۰.۰ واحد 
درصد در رشد اقتصادی ســال 14۰۲ برخوردار 
شــده اند. در ســال مورد گزارش، ارزش افزوده 
بخش "صنعت" به قیمت های ثابت ســال 1۳9۵ 
از افزایش 4.4 درصدی نســبت به ســال 14۰1 
برخوردار بود؛ بــه طور مشــخص در این بخش، 
شــاخص تولید کارگاه های بزرگ صنعتی 1۰۰ 
نفر کارکن و بیشــتر     - با اختصاص ســهم حدود 
7۰ درصد از ارزش افزوده بخش صنعت    - نســبت 
 بــه ســال 14۰1، رشــدی معــادل ۳.8 درصد

 را تجربه کرد.
بررســی عملکرد رشد شــاخص مزبور به تفکیک 
رشــته فعالیت های صنعتی )بر حســب کدهای 
ISIC دو رقمی( نشان می دهد که در سال 14۰۲ از 

مجموع ۲4 گروه اصلی، 19 گروه )با ضریب اهمیت 
66.8 در صدی از شاخص کل( از رشد مثبت تولید 
برخوردار بوده اند؛ از جمله این صنایع که بیشترین 
سهم را در رشد محقق شــده این دوره داشته اند 
می توان به "صنایع تولید فلزات اساسی"، "صنایع 
تولید وســایل نقلیه موتوری، تریلر و نیم تریلر" و 
"صـنایع تولید محصولات کانی غیرفلزی" اشاره 

کرد. 
بررسی تولید ناخالص داخلی برحسب اقلام هزینه 
نهایی در سال 14۰۲ نشان می دهد، "هزینه های 
مصرف نهایی بخش خصوصی" و "تشکیل سرمایه 
ثابت ناخالص" به قیمت های ثابت سال 1۳9۵ به 
ترتیب از رشــد 4.1 و 7.۲ درصدی نسبت به سال 
قبل از آن برخوردار گردیده اند که رشــد محقق 
شده "تشکیل سرمایه ثابت ناخالص" در سال مزبور 
عمدتاً متاثر از رشد تشکیل سرمایه ثابت ناخالص 
در دو زیربخش "ماشــین آلات" و "ســاختمان" 
به ترتیب معــادل 7.9 و 7.1 درصد بوده اســت. 
همچنین لازم به اشاره می باشد که "هزینه های 
مصرف نهایی بخش دولتی" در سال 14۰۲ نسبت 
به ســال قبل از آن، کاهش 1.7 درصدی را تجربه 

کرده است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

رشد اقتصادی در سال ۱۴۰۲ به ۴.۵ درصد رسید

افزایشنرخرشدسرمایهگذاری

افزایش ۲۰ درصدی صادرات میوه های ممتاز 

بازنگری قیمت بلیت هواپیما طی روزهای آینده

واردات گوشت گرم از ۱۰ کشور به ایران

واردات محصولات آرایشی و بهداشتی به صورت بالک آزاد شد

احیای ۹۰۰۰ بنگاه راکد شد

توسعه اقتصادی با رشد تولید
مسعود دانشمند، اقتصاددان

تولید مبنای اصلی رشد و توسعه کشورهایی است که امروز از آنها به عنوان کشورهای توسعه یافته و 
کشورهای ثروتمند یاد می شود. در این بین ســرمایه گذاری فاکتور مهمی به شمار می رود. سرمایه 
گذاری در تولید باید رونق بگیرد. سرمایه گذاری که نباشد، یعنی تولید، رشد اقتصادی و اشتغال نیست. 

همه این موارد باهم است.
زمانی که سرمایه گذاری نداریم، اشتغال هم نخواهیم داشت. به دنبال آن میزان تولید پایین می آید و در 
نتیجه نرخ رشد هم کاهش پیدا می کند. براین اساس هنگامی که نرخ اشتغال و رشد اقتصادی را نگاه 
می کنید، حاکی از عدم سرمایه گذاری در کشور است. اگر پول وارد کشور شود و با برنامه باشد، مشکلات 
را درمان می کند. اگر بی برنامه باشد مثل پول های قبلی بی تأثیر خواهد ماند. ما باید مشخص کنیم که 

کدام بخش صنایع قرار است این پول را بگیرد.
ما باید بتوانیم ظرفیت کارخانه ها را پر کنیم تا با افزایش تولید اثری بر روی قیمت کالاها گذاشته شود. 
واردکردن شوک به بازارها گرفتاری ایجاد می کند. ما باید با یک شیب ملایم قیمت ارز را مدیریت کنیم 

تا به  مرور و بدون شوک ارزان شود. این اتفاق اگر رخ دهد مقاومت های بازارها نیز شکسته می شود.
رشد اقتصادی پایدار بر مبنای تولید ملی شکل می گیرد به این معنا که بتوانیم کالایی را تولید کنیم که 
در بازار جهانی قیمت مناسب داشته باشد و آن را با سود قابل توجهی به فروش برسانیم و بازار هم برای 

کالا مورد نظر تا ده سال آینده قابل پیش بینی باشد.
به طور کلی سرمایه گذاری در اقتصاد یک شرط مهم برای توسعه اقتصاد و رشد تولید است.برای اینکه 
کشوری توسعه یافته شوید، نیازمند سرمایه گذاری در بخش های مختلف اقتصاد هستید، چرا که بدون 

سرمایه گذاری رشد و توسعه ای در اقتصاد اتفاق نمی افتد.
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فناوری و 
اطلاعات

صدور ردیف استخدام ۷ هزار نخبه در دولت
معاون علمی فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور از صدور ردیف اســتخدام ۷ 
هزارنخبه در دولت خبر داد. روح الله دهقانی فیروزآبادی معاون علمی فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهور در حاشیه جلسه هیأت دولت در جمع خبرنگاران، گفت: در 
دولت بیش از هفت هزار ردیف استخدامی برای نخبگانی که علاقمند هستند در دولت 
جذب شوند، صادر شده و فراخوان ها نیز صورت گرفته و امیدواریم که سازمان برنامه و 

بودجه هم بودجه لازم را تأمین کند.
وی افزود: این کار چند مرحله دارد ردیف استخدامی آن مشخص می شد و بودجه لازم هم 

تأمین شده است و فکر می کنم تا دو سه ماه آینده این کار انجام می شود.

عرضه توانمندی های فناورانه کشاورزی و غذای ایرانی در کنیا
با حمایت معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری در نهمین دوره 
نمایشگاه کشاورزی و صنایع وابسته کنیا، بیش از ۱۶ شرکت دانش بنیان و فناور ایران 
توانمندی هایشان را عرضه کردند. به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، پاویون شرکت های دانش بنیان در نهمین دوره نمایشگاه کشاورزی و 
صنایع وابسته کنیا از تاریخ ۲۳ تا ۲۷ خرداد ماه ۱۴۰۳ توسط خانه نوآوری و فناوری ایران 
در کنیا )iHiT( و با حمایت معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان در شهر نایروبی 

پایتخت کشور کنیا برگزار شد.
در این پاویون ۱۶ شــرکت دانش بنیان ایرانی در حوزه های مختلف کشاورزی، از جمله 
پهپاد کشــاورزی، تکنولوژی پایش ماهواره ای، بذرهای هیبریدی، کودهای ارگانیک، 
تکنولوژی جنین گاوی، صنایع غذایی و بسته بندی در نهمین دوره نمایشگاه کشاورزی کنیا 

)Afritech Africa( به معرفی محصولات و توانمندی های خود پرداختند.
نهمین نمایشگاه کشاورزی کنیا با حضور بیش از ۲۰ کشور دنیا و با هدف رفع خلأهای 
موجود در این اکوسیســتم برگزار شــد. این رویداد فرصت مغتنمی بود تا جدیدترین 
فناوری های کسب شده توسط شرکت های دانش بنیان ایرانی به نمایش گذاشته شود و 

ارتباطات تجاری این حوزه در خارج از کشور و بویژه قاره آفریقا تقویت شود.
هماهنگی های لازم جهت برگزاری جلسات و مذاکرات تجاری با مشتریان بزرگ بخش 
خصوصی و دولتی کنیا، بازدید از مزارع و کارخانه های فعال در این حوزه، بخشی از خدماتی 
است که به این شرکت ها ارائه شده است. حضور قوی ایران برای اولین بار در این رویداد 

بین المللی با استقبال بسیار زیاد فعالان و بازیگران حوزه کشاورزی این کشور مواجه شد.

هوش مصنوعی به لوازم خانگی سامسونگ نفوذ کرد
سامسونگ پس از افزودن »گلکســی ای آی« به موبایل هایش، اکنون قصد دارد هوش 

مصنوعی را به محصولات خانگی هوشمندش نیز اضافه کند.
طبق گزارشی جدید احتمالا سامسونگ لوازم خانگی مجهز به هوش مصنوعی را سال آینده 
به بازار عرضه کند. این شرکت قصد دارد با افزودن هوش مصنوعی به محصولات خانگی 
هوشمند یک ابر اکو سیستم متصل به اینترنت بسازد. چنین اقدامی به سامسونگ کمک 
می کند تا بهتر با گوگل و اپل رقابت کند. وسایل خانگی که قرار است در ۲۰۲۵ میلادی 
عرضه شوند، مجهز به نوع خاصی از مدل های زبانی بزرگ روی دستگاه هستند که برای 
 Bixby حریم خصوصی کاربران اهمیت دارد. این شــرکت تصمیم دارد دستیار صوتی
را برای کنترل محصولات خانگی در جولای ســال جاری میلادی معرفی کند. هرچند 
سامسونگ در اصل روی ابر رایانشی برای فراهم کردن مدل های زبانی بزرگ تمرکز کند.

برخی دستگاه های خانگی هوشمند سامسونگ که مجهز به هوش مصنوعی هستند شامل 
یخچال ها، ماشین های لباسشویی Family Hub و غذاپزهایی هستند که نمایشگرهای 
ال سی دی نیز دارند. پیش بینی می شــود وسایل خانگی قابلیت های هوش مصنوعی 

متعددی از جمله ترجمه داشته باشند که هم اکنون به موبایل محدود است.

کپی چینی اینستاگرام رونمایی شد
شرکت متا که مالک فیس بوک و اینستاگرام است و ســابقه طولانی در کپی برداری از 
قابلیت ها و سرویس های رقبا دارد، با عرضه اپلیکیشن مشابه سرویس اشتراک گذاری 
عکس خود توسط چینی ها روبرو شده اســت. به گزارش ایسنا، تیک تاک به تازگی یک 
اپلیکیشن اشتراک گذاری عکس به نام Whee را راه اندازی کرده که عین اینستاگرام 
نیست اما کاملا شبیه آن است. تیک تاک، اپلیکیشن Whee را به عنوان اپلیکیشن اشتراک 
گذاری عکس با دوستان نزدیک، معرفی کرده است. در توصیف این اپلیکیشن در فروشگاه 
گوگل پلی آمده است: تصاویر زندگی واقعی را گرفته و با دوستانی که می توانند ببینند، 
به اشتراک بگذارید و به خودتان اجازه دهید نسخه اصلی خودتان باشید. این اپلیکیشن 

بهترین محل برای اشتراک گذاری لحظات زندگی است.
اسکرین شات های این اپلیکیشن، ویژگی هایی مانند جستجوی عکس، فهرستی از دوستان 
برای ارسال پیام و یک فید و کپشن های عکس را نشان می دهد که از طراحی امکاناتی 
برای ارتباط با دوستان در این پلتفرم حکایت دارد. به نظر می رسد تیک تاک با اپلیکیشن 
جدید، سرگرم محک زدن اوضاع است. نسخه اندروید این اپلیکیشن در حال حاضر در 
ده ها کشور قابل دسترس است اما طبق گزارش پایگاه فناوری »اندروید پلیس«، در آمریکا 
موجود نیست. همچنین در فروشگاه iOS اپل دیده نمی شود. تیک تاک و شرکت مادرش 
بایت دنس، در این باره اظهارنظر نکردند. بر اساس گزارش ورج، این نخستین اپلیکیشن 
تیک تاک نیست که از اینستاگرام کپی برداری کرده است. این شرکت در آوریل، اپلیکیشن 

اشتراک گذاری عکسی به نام »تیک تاک نوت« را معرفی کرد.

رادیولوژی به موبایل ها می آید
یک تراشه جدید ابداع شده است که می تواند تصویربرداری پرتو ایکس را به گوشی های 
هوشمند بیاورد. به گزارش ایسنا، محققان یک تراشه تصویربرداری را با الهام از دید اشعه 
ایکس شخصیت ابرقهرمانی سوپرمن ساخته اند که می تواند در دستگاه های تلفن همراه 
برای شناسایی اشیاء پشت دیوار یا درون بسته بندی ها اســتفاده شود. به نقل از آی ای، 
مهندسان دانشــگاه تگزاس در دالاس و دانشگاه ملی سئول بر روی ساخت این فناوری 
فشرده کار کردند تا در دستگاه های تلفن همراه ادغام شود و در عین حال کیفیت تصویر 
را بهبود بخشــند. به گفته این تیم، فناوری آنها موبایل ها را قادر می کند تا لوله کشی و 
سیم کشی پشت دیوارها، ترک های موجود روی لوله ها یا آنچه را که در یک بسته وجود 
دارد، تشــخیص دهند.این فناوری همچنین در زمینه تشخیص و پیش بینی پزشکی 
کاربرد دارد. این تراشه تصویرگر یک آرایه ۱×۳ از پیکسل های فرستنده/گیرنده فرکانس 
بالاست که در طیف ۳۰۰ گیگاهرتز کار می کنند. این دستگاه سیگنال هایی را در باند موج 
میلی متری فرکانس های الکترومغناطیسی بین امواج مایکروویو و فروسرخ منتشر می کند. 
این سیگنال ها برای چشم انسان نامرئی هستند و برای قرار گرفتن در معرض چشم انسان 

بی خطر هستند.
فناوری مشابهی از امواج مایکروویو استفاده می کند و در دستگاه های بزرگ و ثابت بررسی 

مسافران که معمولاً در فرودگاه ها یافت می شوند، استفاده می شود.
دکتر وویئول چوی، استادیار دانشگاه ملی ســئول می گوید: ما این تراشه را بدون لنز یا 
اپتیک طراحی کردیم تا بتواند در یک دستگاه تلفن همراه جای بگیرد. پیکسل هایی که 
با تشخیص سیگنال های بازتاب شده از یک جسم هدف، تصاویر را ایجاد می کنند، شکل 
مربعی ۰.۵ میلی متری و تقریباً به اندازه یک دانه شــن دارند. علاوه بر این، محققان این 
فناوری را با در نظر گرفتن نگرانی های حفظ حریم خصوصی ایجاد کرده اند. این فناوری 
تنها زمانی کار می کند که از نزدیک استفاده شود و فقط از فاصله حدود یک اینچی)۲.۵ 
سانتیمتری( از یک شیء کار می کند. به گفته این تیم، مثلا اگر یک دزد بخواهد محتویات 
کیف یک فرد را اسکن کند، باید خیلی به او نزدیک شود که همین امر احتمال لو رفتن دزد 
را بالا می برد. آزمایش های این تیم نشان داد که دو عدد از این تراشه ها می توانند هدفی را 
در فاصله حدود یک سانتی متری از طریق یک پوشش مقوایی بدون نیاز به لنز تصویر کنند 

که تصویر خروجی کیفیت و وضوح قابل توجهی دارد.

اخبار

وزیــر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات با اشــاره به پرتاب 
۱۲ ماهــواره در ۲.۵ ســال 
گذشته، گفت: ۲ پرتاب دیگر 
در تابستان امسال برنامه ریزی 
شد تا دولت سیزدهم رکورد پرتاب در تاریخ فضایی شدن 
ایران را بشکند و تلاش ما این اســت تا فناوری تزریق 

ماهواره به لایه لئو را تثبیت کنیم.
عیسی زارع پور در نشست خبری در مورد ارائه عملکرد 
هزار روزه خدمت دولت ســیزدهم در حوزه ارتباطات 
اظهار کرد: یکی از مأموریت های مهم ما توسعه ارتباطات 
زیرساخت ها است. در این مدت کارهای بزرگی آغاز شده 

و به اتمام رسیده است.
وی افزود: در سنوات گذشته در لایه های مختلف شبکه 
ارتباطی توسعه به شــکل متناســب انجام نشده بود؛ 
مخصوصاً در حوزه ارتباطات ثابت کشــور ما همیشــه 
در انتهای فهرست قرار داشــت؛ به همین دلیل پروژه 
فیبرنوری به عنوان بزرگ ترین پروژه ارتباطی کشــور 
کلید خورد و اکنون کمتر از ۲ سال است که کار اجرایی 
در ۶۰۰ شهر آغاز شــده و در ۴۰۰ شهر عملیاتی شده 

است.

۴۰ درصد شهرهای کشــور تحت پوشش 
فیبرنوری قرار گرفت

وزیر ارتباطات با بیان اینکه ۴۰ درصد شهرهای کشور 
تحت پوشش فیبرنوری قرار گرفته است. گفت: پوشش 
فیبرنوری اکنون برای ۸ میلیون خانوار ایجاد شــده و 
برنامه ما این بــود که تا پایان ۱۴۰۴ پوشــش آن را در 
شهرها ایجاد کنیم و امیدواریم این اتفاق رخ دهد. یکی 
از مطالبات جدی از دولت آینده پروژه فیبرنوری است 
که در برنامه هفتم توســعه اتصــال ۲۰ میلیون پورت 

فیبرنوری آمده و باید انجام شود.
زارع پور بیان کرد: در ابتدای دولت ســیزدهم تنها ۱۰ 
سایت نسل پنجم به کشور وارد شده بود و تا پایان سال 

جاری به ۵ هزار سایت نسل پنجم می رسد و سرعتی که 
می دهد تا هزار مگابیت بر ثانیه است. در لایه شبکه مادر 
مخابراتی کشور توسعه افتخارآمیزی داشته ایم. در حوزه 
شبکه انتقال بیش از آنچه که در ۳ دهه گذشته رخ داده 
بود، توسعه انجام شده و به ظرفیت آن ۳۲ ترابیت بر ثانیه 
افزوده شده اســت. لایه دیگری که در این شبکه وجود 
دارد شبکه آی.پی است که ۲۸ ترابیت بر ثانیه ظرفیت 

داشت و اکنون به ۵۶ ترابیت بر ثانیه رسیده است.
وی ادامه داد: در ابتدای دولت سیزدهم ۴۳۰ گیگابیت 
بر ثانیه قطعی فیبر داشتیم که اختلال جدی را به وجود 
آورد، اما در ۲ تا ۳ ماه گذشته ۲.۵ ترابیت بر ثانیه قطع 
شده و هیچ کس متوجه نشد، چرا که ۲ برابر نیاز کشور 
اینترنت تامین کردیم. این نتیجه اقداماتی است که در 

این مدت رخ داده است.

ارتباطات سیار ۷۱ درصد رشد داشته است
وزیر ارتباطات با بیان اینکه ارتباطات ســیار ۷۱ درصد 
رشــد داشــته اســت، تصریح کرد: در تلاش هستیم 
بهترین ها را برای مردم فراهم کنیم و تلاش کردیم که 
متناسب با نیاز آینده کشور، توسعه ارتباطات را دنبال 
کنیم. با افتخار زیرساخت کشــور را تحویل نفر بعدی 
می دهیم؛ زیرساختی که در بسیاری لایه ها به ظرفیت 

آن افزوده شده است.
زارع پور تصریح کرد: برخی به این نکته اشاره می کنند که 
افزایش سرعت اینترنت توسط مردم حس نمی شود، اما 
واقع مطلب این است که بین کیفیت و سرعت شبکه با 
محدودیت هایی که به واسطه تحریم یا فیلترینگ ایجاد 
می شود تفاوت هایی است. روشن شدن فیلترشکن باعث 
کُند شدن سرعت می شود که علت آن عدم توسعه شبکه 

ارتباطی کشور نیست.
وی در خصوص میزان پیشرفت شــبکه ملی اطلاعات 
گفت: در این مدت پیشرفت شبکه ملی اطلاعات از ۲۰ 
درصد به ۶۰ درصد رسیده و ۲ برابر شده است که این آمار 

را مرکز ملی فضای مجازی تایید کرده است.
وزیر ارتباطات اضافه کرد: یکــی از افتخارات این دولت 
این اســت که تمام قد کنار ظرفیت های داخلی ایستاد 
و با همین ایستادگی سهم اقتصاد دیجیتال اکنون به ۸ 

درصد رسیده که این یک نقش جدی در اقتصاد کشور 
دارد. اکنون کاربران اینترنت بیش از ۱۰ برابر شده اند. 
ترافیک بیش از ۱۵ برابر افزایش پیدا کرد و اتصال متقابل 
پیام رسان ها در جمهوری اسلامی ایران پیاده سازی شد 
که تمام اینها اتفاقاتی اســت که در دولت سیزدهم رخ 

داده است.
زارع پور افزود: در آبان ۹۸ که اینترنت بنا بر مصالحی که 
در کشور وجود داشت، قطع و سرویس های داخلی دچار 
اختلال شد، اما در سال ۱۴۰۱ که مراجع امنیتی به ما 
گفتند اینترنت را قطع کنید، این کار را انجام ندادیم و 
تنها در برخی ساعات روز اینترنت محدود شد. این اتفاق 
بزرگی است و این تفاوتی اســت که دولت سیزدهم با 

دولت قبل داشته است.

۷۰ درصد خدمات دولت از طریق پنجره ملی 
هوشمند و الکترونیکی ارائه می شود

وی با بیان اینکه در دولت سیزدهم دستگاه ها با یکدیگر 
هماهنگ هســتند، تصریح کرد: من بــه رئیس اداری 
استخدامی کشور گفتم که سرباز شما هستم و با همین 
همراهی امروز اتفاق بی نظیری رخ داده است. الان ۷۰ 
درصد خدمات دولــت از طریق پنجره ملی به شــکل 
الکترونیکی ارائه می شود. ما از دولت الکترونیکی عبور 

می کنیم و به سمت دولت هوشــمند می رویم. بیش از 
۵۰۰ خدمت در دولت به شکلی ارائه می شود که نیاز به 

حضور فیزیکی و ارائه مدرک ندارد.
وزیر ارتباطــات تاکید کرد: بیــش از ۴۸ میلیون نفر از 
مردم کشور وارد پنجره ملی خدمات هوشمند شدند و 
از آن استفاده کردند و روزانه حدود ۴ میلیون نفر از این 
خدمات استفاده می کنند. اکنون بستری فراهم شده تا 
مردم بدن مراجعه به دفتر املاک می توانند در ســامانه 
خودنویس قرارداد خود را بنویســند بدون اینکه هزینه 

گزافی پرداخت کنند.

تحول در بخش فضایی ایران
زارع پور با بیان اینکه در حوزه فضایی تحول جدی اتفاق 
افتاده اســت، گفت: ۱۲ ماهواره در کمتر از ۲.۵ ســال 
گذشته به فضا پرتاب شده و ۲ پرتاب دیگر را نیز تا پایان 
دولت برنامه ریزی کرده ایم تا رکــورد پرتاب در تاریخ 
فضایی شدن ایران را بشکنیم. وی با بیان اینکه تلاش ما 
این است که فناوری تزریق ماهواره به لایه لئو را تثبیت 
کنیم، بیان کرد: بعد از یک دهه تعطیلی زیست در فضا 
را احیا کردیم و ۲ کپسول زیستی جدید سفارش دادیم 
که در حال ساخت هستند تا در مسیر اعزام انسان به فضا 

قدم برداریم.

۲ ماهواره در تابستان امسال پرتاب می شود

ارائه ۷۰ درصد خدمات دولت به صورت الکترونیکی
سهم اقتصاد دیجیتال به ۸ درصد رسید
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دبیر ســتاد فناوری هــای فرهنگی و نــرم گفت: در 
حال حاضر بــه بیش از دو هزار شــرکت خلاق اعتبار 
بخشــی کرده ایم موضوعی که دیگر متولیان فرهنگ 
 در کشــور نتوانســته اند به این ســرعت به آن جامه 

عمل بپوشانند.
به گزارش معاونــت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاست جمهوری، مسعود حســنلو دبیر ستاد 
فناوری هــای فرهنگی و نرم معاونت علمی ریاســت 
جمهوری در پاسخ به این ســوال که منظور از فناوری 
نرم چیست و چه فضایی را نمایندگی می کند؟ گفت: 
فناوری نرم، در دو ساحت کنشگری می کند؛ نخست، 
حل مسائل و بحرانهای  اجتماعی و دوم حل مسائل و 
چالشهای سیاســی و حاکمیتی؛ یعنی، آنجایی که در 
ذیل گفتمان حاکمیتی نمی توانیم به مسائل عمومی 
اتصال پیداکنیم و بین فهم مردم و فهم حاکمیتی دچار 
افتراق می شویم. واقعیت این است که در حوزه فناوری 
سخت، پیشرفت های چشم گیری داشته ایم؛ اما در ارائه 
این پیشرفت ها به بدنه جامعه موفق عمل نکرده ایم و 
مردم حسی نسبت به این پیشرفت ها نداشته اند. یکی از 
این دلایل این امر، ضعف ما در گفتمان سازی و دوم عدم 
برقراری پیوند میان مسائل حوزه فناوری های سخت به 

مسائل اجتماعی است.
دبیر ســتاد فناوری های فرهنگی و نرم معاونت علمی 
ریاســت جمهوری افزود: هویت ملی، زبان فارســی، 
محیط زیست، عدالت آموزشی، امنیت فرهنگی و... از 
جمله مسائل اجتماعی ای هستند که مردم با آنها دست 
و پنجه نرم می کنند؛ برای مثال، حمل و نقل عمومی هم 
یک وجه فناوری سخت و هم یک وجه فناوری نرم دارد 
اما اغلب برای حل این مسائل به فناوری سخت متوسل 

شده و از نقش فناوری نرم غافل می شویم.

وی با اشــاره به اینکه پس زیست بوم علم و فناوری در 
یک نگاه کلان باید به سمت حل مسائل اجتماعی برود 
تا طی آن، نگاه مردم به حوزه فناوری تغییرکند، افزود: 
ابزار حل مسائل  اجتماعی هم در یک لایه حوزه فناوری 
های نرم و صنایع خلاق اســت. یعنی نوک پیکان حل 
مساله زبان فارســی، محیط زیست، هویت ملی، وفاق 
اجتماعی و .... فنــاوری نرم، پلتفرم های رســانه ای، 
پلتفرم های حوزه ســرگرمی، محصولات حوزه سبک 
زندگی و... اســت. از این رو، به اعتقاد مــن، معاونت 
علمی در نگاه کلان خود باید نــگاه ویژه تری به حوزه 
فناوری های نرم داشته  باشــد. این ماموریت ها اجمالا 
در معاونت به ستاد توســعه فناوری های نرم و خلاق 
سپرده شده  اســت، به همین دلیل، ما هم یک رسالت 
مشخص  اجتماعی در حل مسائل  اجتماعی برای خود 

قائل شده ایم.
حسنلو در پاسخ به سوال دیگر مبنی بر اینکه مشخصا 
ستاد شما، برنامه ای برای اتصال مسائل جامعه به زیست 
بوم علم و فناوری داشته اســت؟گفت: برنامه ای را که 
امسال در راستای حل مسائل اجتماعی، جدی تر دنبال 
کرده ایم، بحث حوزه مشاوران اجتماعی است، مساله ما 
در این طرح این بود که مساله اجتماعی را بازیگران موثر 
حل کنند. حال بازیگر موثر می تواند یک پلتفرم یا تولید 
کننده یا شرکت بزرگ باشــد اما وقتی از حل مساله یا 
بهبود یک شاخص اجتماعی صحبت می کنیم با یک 

بازیگر موثر مواجه هستیم.
دبیر ســتاد فناوری های فرهنگی و نرم معاونت علمی 

ریاست جمهوری ادامه داد: برای مثال، ما در حوزه زبان 
فارسی دایره لغات مان به زیر ۵۰۰ کلمه رسیده است 
که خود یک وضعیت قرمز برای حوزه زبانی محسوب 
می شود. این در حالی است که پیش از این، دایره لغات 
فارسی ما در محاورات روزمره بالای دو هزار کلمه بوده 
است. بنابراین، اگر بخواهیم این مساله اجتماعی را حل 
کنیم، نیاز به ابزار و بازیگرانی داریم که امکان اثرگذاری 
داشته باشد؛ تا زمانی که بازی ای همچون آمیرزا با ۲۰ 
میلیون مخاطب نداشته باشیم، نمی توانیم از حل این 
مســاله حرف بزنیم. از این رو، برنامه ما در ستاد برای 
اتصال زیســت بوم علم و فناوری به مسائل اجتماعی، 

تبدیل بازیگران مستعد به بازیگران موثر است .
وی بیان کرد: البته نباید از ذکر این نکته گذشــت که 
بازیگر موثر برای حل مســائل اجتماعــی، نیاز به یک 
راهبر و نخبه اجتماعی دارد که این مهم هم در تعامل 
با بنیاد ملی نخبگان در حال پیگیری است.بنابراین، ما 
با یکسری مسائل اجتماعی مواجه هستیم و نیاز داریم 
بازیگران موثری را برای حل این مسائل تعریف کنیم، 
و یکسری راهبر برای اینکه این بازیگر موثر را هدایت 

کنند.
حسنلو با بیان این مطلب که در سال ۱۴۰۱ مردم ۲۵۰ 
هزار میلیارد تومان هزینه کالا و خدمات فرهنگی کرده 
اند، گفت: این عدد کمی نیست. اما با این حال، متاسفانه 
بخش بزرگی از این بازار هنوز وارداتی اســت و ما می 
توانیم با اتکا به دستاوردهای شرکت های دانش بنیان 
و خلاق، این کالا و خدمات را بومی کنیم. این ظرفیت 

را به بازار خارج از کشــور هم سرریز کنیم؛ برای مثال، 
در صنعت نوشــت افزار بالای۹۰ درصد بازار تا هفت، 
هشت سال پیش وارداتی بود اما امروز قضیه برعکس 
شده است و سهم غالب بازار این صنعت در دست تولید 

کنندگان داخلی قرار گرفته است.
دبیر ســتاد فناوری های فرهنگی و نرم معاونت علمی 
ریاست جمهوری در پاسخ به این سوال که سهم اقتصاد 
صنایع خلاق در GDP کشور چقدر است، تصریح کرد: 
ســهم اقتصاد صنایع خلاق در دنیا تقریبا چهار درصد 
GDP است که با ســهم نفت و فولاد برابری می کند و 
پیش بینی می شود که عدد صنایع خلاق به ۱۰ درصد 
 GDP هم برسد. در کشور ما ســهم صنایع خلاق در
متاســفانه زیر یک تا دو درصد تخمین زده می شود و 
البته آمار دقیقی در این حوزه وجود ندارد. این در حالی 
است که ما زیرساخت های فرهنگی و هویتی غنی تری 
نسبت به کشور های دیگر داریم. تاریخ روایی، بن مایه 
های فرهنگی و شخصیت هایمان به مراتب از بسیاری 
از کشور ها عقبه بیشتری دارد؛ بنابراین ما باید دو خلاء 
 GDP را جبران کنیم؛ نخست اینکه یک درصد سهم در
را به نرم جهانی یعنی چهار درصد برسانیم و دوم اینکه 
به افق دنیا که ۱۰ درصد است، نزدیک شویم؛ باید در 

یک مسیر پر شتابی این مساله را حل کنیم.
وی ضمن اشــاره به این مطلب که ما با دو دســتاورد 
درخشان در معاونت مواجه هستیم، خاطرنشان کرد: 
نخست، گفتمان سازی و ایجاد ادبیات در معاونت علمی 
و دوم ایجاد زیرساخت و طی آن در فاصله کمی موفق 
به ایجاد ۱۰۰ پایگاه رشد شــده ایم. الان ما به بیش از 
دو هزار شرکت خلاق اعتبار بخشی کرده ایم موضوعی 
که دیگر متولیان فرهنگ در کشور نتوانسته اند به این 

سرعت به آن جامه عمل بپوشانند.

مرکز مدیریت راهبــردی افتا برای مقابلــه با حوادث 
سایبری و جلوگیری از حملات هکران به زیرساخت ها، 
سامانه ملی شناسایی و پاسخ مدیریت شده تهدیدات 

)MDR( را ایجاد می کند.
حسین انصاری رئیس مرکز مدیریت راهبردی افتا در 
ششمین همایش مدیران سایبری سازمان ها و دستگاه ها 
ضمن بیان این خبر افزود: شرط برخورداری از امنیت 
سایبری کارآمد، خوب و موثر، بخش خصوصی قدرتمند 
و فعال در عرصه خدمات افتایی و محصولات فتایی است 
که مرکز مدیریت راهبردی افتا در حال ایجاد شــرایط 
لازم برای افزایش توان رقابت آنــان با رقبای خارجی 
و گسترش میزان اســتفاده از صنعت داخل در بخش 

امنیت سایبری است.
وی گفت: بــرای تقویــت بخش خصوصــی فعال در 
زمینه های امنیت سایبری، مرکز مدیریت راهبردی افتا 
همچنین فرآیند نظام مند کردن سامانه های خارجی 
امنیتی را در دستور کار خود قرار داده و در همین راستا، 

استفاده از دو برند خارجی ممنوع و بکارگیری یک برند 
خارجی دیگر مشــروط به موافقت و بررسی های فنی 

امنیتی این مرکز شده است.
انصــاری همچنیــن از انتقــال دانــش، راه انــدازی 
آزمایشگاه های ارزیابی مرجع با هدف افزایش اطمینان 
از خرید محصولات داخلی ، تعامل با شرکت های خارجی 
فعال در حوزه امنیت ، راه اندازی سامانه ملی شناسایی و 
پاسخ مدیریت شده تهدیدات )MDR( و همچنین پارک 
سایبری بعنوان دیگر اقدامات مرکز مدیریت راهبردی 

افتا برای حمایت همه جانبه از صنعت افتا یاد کرد.
وی گفت: ایجاد سامانه متمرکز ملی پایش وب عمیق ، 
فعال شدن اپراتورهای داخلی امنیت سایبری، راه اندازی 
مرکز عملیات سلسله مراتبی )SOC( و مدیریت متمرکز 
تهدیدات از دیگر اقداماتی اســت کــه مرکز مدیریت 
راهبردی افتا برای افزایش امنیت ســایبری کشور در 

نظر گرفته است.
رئیس مرکز مدیریــت راهبردی افتا گفــت: با انجام 

اقدام های امنیتی که از بهمن ماه ســال گذشــته آغاز 
شده، سازمان ها و دستگاه های دارای زیرساخت حیاتی، 
به سه گروه تقسیم شده و بر اساس این تقسیم بندی، 
توانمندسازی، بهبود معماری شبکه و خدمات رسانی 
فنی به آنها آغاز و چگونگی استفاده از اپراتورهای داخلی 

امنیت مشخص شده است.
انصاری با بیان اینکه دشــمنان نظام اســلامی، جنگ 
تمام عیار ســایبری را به ما تحمیل کرده اند، از اجرای 
طرح مهار و شکار تهدیدات سایبری و شکار صدها مورد 
تهدید سخن گفت و افزود: کارشناسان مرکز مدیریت 
راهبردی افتا با همکاری و همراهی مستقیم متخصصان 
IT سازمان ها، در حال اجرای دومین مرحله طرح مهار و 
شکار تهدیدات سایبری هستند و مشاوره های امنیتی 

را در اختیار راهبران سایبری سازمان ها قرار داده اند.
رئیس مرکز مدیریــت راهبردی افتا گفــت: بین افتا، 
پدافند غیر عامل، پلیس فتا و مرکز ماهر بعنوان متولیان 
امنیت سایبری کشــور، تعامل و همراهی کامل وجود 

دارد و رزو بــه روز بر این یکپارچگی افزوده می شــود. 
انصاری با تشریح تعدادی از حملات سایبری اخیر گفت: 
مرکز مدیریت راهبردی افتا آمادگــی کامل دارد تا به 
سازمان ها و دســتگاه های دارای زیرساخت حیاتی در 
 پیاده سازی و اجرای طرح امن سازی مقابله با حوادث 

سایبری کمک کند.
وی افزود: مرکز مدیریت راهبــردی افتا علاوه بر نقش 
راهبردی خود، به ناچــار باید برای مقابلــه موثرتر با 
حملات سایبری در اقدامات اجرایی وارد شود و صرفا 
توصیه کننده نباشــد. رئیس مرکز مدیریت راهبردی 
افتا همچنین از راهبران امنیت ســایبری سازمان ها و 
دستگاه های دارای زیر ساخت حیاتی  خواست تا بصورت 
مداوم و با اولویتی بالا، نســبت به بروزرسانی سیستم، 
شبکه و ابزارهای امنیت سایبری خود اقدام کنند و علاوه 
بر توجه به الزامات اعلامی مرکز افتا به آموزش هدف دار 
نیروهای بخش امنیت ســایبری و تبــادل دانش فنی 

اهتمام خاص داشته باشند.

اعتبار بخشی به بیش از دو هزار شرکت خلاق

سهم اقتصاد صنایع خلاق از GDP باید به ۴ درصد برسد

سامانه شناسایی و پاسخ مدیریت شده تهدیدات سایبری ایجاد شد

فعال شدن اپراتورهای داخلی امنیت سایبری 
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زدودن رنــج فقــر و محروميــت از چهره 
افــراد مســتحق و خصوصــا اطفالي كه 
فرشــته هاي خداوند روي زمين هستند از 
والاترين، الهي ترين و انســاني ترين كارها 
به شــمار مي رود و با وجود اقدامات دولت و 
همراهي خيرين در ازبين بــردن محروميت ها، باز هم تلاش در جهت 
توســعه كمي و كيفي موسســات خيريه امري كاملا ضروري است. 
در هيچ كشــوري دولت ها به تنهايي نمي توانند مشــكلات ناشي از 
فقر و محروميت را مرتفع كنند و بر اين اســاس موسسات خيريه مرم 
نهاد كه به درستي مديريت و هدايت شــوند، مي توانند بازوي توانايي 
براي دولت و يار غمخوار و توانمندي براي اقشــار آسيب پذير باشند. 
موسســه خيريه نيك گامان جمشــيد از جمله موسســات خوشنام 
خيريه اســت كه در برنامه ها و فعاليت هــاي خيرخواهانه، افق هاي 
جديدي را مدنظر قرار داده و موفقيت هاي مثال زدني به دســت آورده 
 اســت. گفت وگوي ما را با اشــكان تقي پور، مدير اجرايي اين موسسه 

در ادامه مي خوانيد: 

آقاي تقي پور موسســه خيريه نيك گامان جمشيد 
چگونه متولد شد؟

 فكــر اوليــه تشــكيل ايــن موسســه بــه ســال 1377 
باز مي گردد كه يكي از اقوام اينجانب از خارج كشور به ايران آمده 
بود و تصميم داشــت كودكي را به فرزندخواندگي قبول كند. 
وقتي مراحل اين كار كه بســيار هم سخت و توام با حساسيت 
ويژه مسئولان بهزيستي و قوه محترم قضائيه است، طي شد، آن 
فرد پرسيد اگر من كمك هاي خيريه ايرانيان خارج از كشور را 
داوطلبانه سازماندهي كنم، شما هدايت اين كمك ها را به مسير 
درست به عهده خواهي گرفت ؟ من به عنوان وظيفه انساني و 
كاري كه قلبم با آن همراهي مي كرد قبول مســئوليت كردم و 
طي سال هايي كه گذشت اين مسئوليت به كار اصلي من تبديل 
شد. به تدريج ايرانيان نيكوكار داخل كشور هم به اين كمپين 
نيكوكاري پيوستند و كارهاي خيريه ما ادامه پيدا كرد. در تاريخ 
8/8/ 1388 همزمــان با ولادت امام رضا)ع( موسســه خيريه 
نيك گامان جمشيد با اهدافي متعالي از جمله گسترش فرهنگ 
خيرخواهي، حمايت از اقشار آسيب پذير و در معرض آسيب و 
توانمندسازي اين اقشار به ويژه كودكاني كه از فقر و محروميت 
 و آســيب هاي اجتماعي رنج مي برند، با تكيه ويژه بر آموزش، 

رسما متولد شد. 

تفاوت موسســه خيريه نيك گامان جمشيد با ديگر 
خيريه ها چيست؟

از نظر ما اغلب قريب به اتفاق موسسات خيريه درحال تلاش براي 
ساختن جامعه اي بهتر و سالم تر هســتند و اگر قائل به تفاوتي در 
عملكرد و اهداف موسســه خيريه نيك گامان جمشيد هستيم، به 
معني نفي تلاش هاي ساير عزيزاني كه در اين عرصه خدمت رساني 
مي كنند، نيست. با اين مقدمه، باور ما در موسسه نيك گامان جمشيد 

اين است كه امور خيريه بايد از كمك به اقشار ضعيف و آسيب پذير آغاز 
شود اما در اين سطح باقي نماند و در مرحله بعد ذهن ها و همت هاي 
نيكو به عرصه هاي فراتر قدم بگذارد و به مسائل زيربنايي تر بپردازد تا 
آسيب هاي اجتماعي و فقر از ريشه مداوا شود، اين بزرگ ترين تفاوت 
ما با ساير موسسسات خيريه اســت. براي مثال ما علاوه بر كمك به 
فقرا و محرومان جامعه تمركز خود را بر آموزش كودكان محروم از 
طريق ساخت مدرسه در مناطقي كه از نظر برخورداري از خدمات و 
امكانات با وضعيت مطلوب فاصله زيادي دارند، قرار داده ايم يا نمونه 
ديگر اقدامات ما ساخت و تجهيز مراكز آموزش هاي حرفه اي براي 
افراد و كودكان معلول بوده است و اين عزيزان اكنون بعد از فراگرفتن 
حرفه هاي هنري و درآمدزا همچــون نجاري هنري )منبت كاري و 

مشبك( و برگزاري نمايشگاه و كســب درآمد از حرفه خود، اكنون 
خودشــان به آموزش افراد معلول و حتي سالم پرداخته اند. ساخت 
و تجهيز مراكز شــيرخوارگاهي و نگهداري كودكان بي سرپرست و 
بدسرپرست تحت نظارت سازمان بهزيستي و راه اندازي سايت هاي 
آموزش كامپيوتر و زبان و... در اين مراكز علاوه بر مدرسه ســازي و 
پشتيباني مالي آموزشي در استان هاي محروم و آسيب ديده از اين 
جمله اند. گستره فعاليت هاي موسســه هم اكنون با كمك خيران 
به استان هاي تهران )تهران و شهر ري(، كرمان، آذربايجان شرقي، 
كردستان، بوشهر، مازندران، ايلام و البرز و اخيرا سيستان و بلوچستان 
توسعه يافته است. به اين ترتيب فعاليت هاي خيرخواهانه موسسه 
ما پرداختن به ريشه ها و توانمندسازي اقشار هدف را كاري اساسي 

و به اندازه زدودن ظواهر نامطلوب محروميت از اجتماع، پر اهميت 
قلمداد مي كند. اين مهم، با ساختن فرهنگســرا در شهر زلزله زده 
شُنبه استان بوشــهر براي انجام اهداف فرهنگي و آموزشي وزارت 
 فرهنگ و ارشاد اسلامي در منطقه با مشورت موسسه، پس از زلزله، 

ادامه يافته است. 

به نظر شــما چگونه مي توان كمك و ياري ايرانيان را به 
سازمان هاي مردم نهاد مانند خيريه ها بيشتر جلب كرد؟

گام اول موفقيــت كار هر موسســه مردم نهادي بــر اطمينان 
خيران يا داوطلبان و همياران آن موسســه اســتوار است. اگر 
هدف كلي واضح و مشخص باشــد و راه رسيدن به آن از گام اول 

تا انتها، مرحله به مرحله، براي خيران ترسيم شود و شفافيت در 
تمام زمينه ها درباره هر پروژه انسان دوســتانه يا عام المنفعه اي 
حرف اول را بزند، موفقيت اســتمرار دارد. چــون فرد نيكوكار 
 نتيجه عمل خــود را مي بيند و در پاســخ طبيعي بــه آن، در
 عمل نيك بعدي با انگيزه و اطمينان بيشتر شركت مي كند. جلب 
اطمينان با ترسيم نقشه راه، توضيح صادقانه عملكرد حتي اگر 
اشتباه يا مشــكلي در عملكرد پيش آيد، شفافيت مالي، تماس 
مداوم با خيران و مردم علاقه مند به كار سودمند اجتماعي و بيان 
و نمايش واقع بينانه و تمام و كمال نتيجه پروژه ها با به كارگيري 
تمام روش هاي به روز ارائه پروژه باعث مي شود تا كمك خيران به 

هدف دلخواهشان بيشتر و نزديك تر شود.

مدير اجرايي موسسه خيريه نيك گامان جمشيد درگفت وگو با »کسب وکار« مطرح کرد

توانمندسازیاقشارآسیبپذیرباآموزش

»كسب وكار«  - در 10 سال گذشته 
سن مصرف ســيگار در كشور 6 سال 
پايين تر آمده اســت. همين موضوع 
باعث شده نگراني هاي زيادی درباره 
وضعيت مصرف سيگار در كشور ايجاد 
شود. علي اكبر سياري، معاون بهداشت وزير بهداشت، مقصر 
اصلي اين اتفاق را ســه گروه تجار و واردكنندگان، صنعت و 
توليد كنندگان و قاچاقچيان مي داند. وي معتقد اســت آن ها 
دست به دســت هم داده اند تا مصرف سيگار در كشور كاهش 
پيدا نكند. ســياري روز گذشــته با گلايه از تصويب نشــدن 
افزايش ماليات بر ســيگار اين ســوال را مطرح كرد كه »چرا 
نمايندگان مجلس كه وظيفه قانونگذاري و نظارت را برعهده 
دارند، ورود ســالانه هزار كانتينر قاچاق ســيگار به كشور را 
پيگيري نمي كنند؟« افزايش توليد ســيگار در داخل به دليل 
كاهش قاچاق و رسيدن سن سيگار كشيدن از 14 سال به 10 
سال زنگ خطري است كه صداي اعتراض وزارت بهداشت را 

هم درآورده است. 

  ســالانه 60 ميليارد نخ ســيگار در كشور مصرف 
مي شود

معاون وزير بهداشت با اشاره به كساني كه در كميته تلفيق براي 
جلوگيري از افزايش ماليات بر سيگار دفاع كردند، گفت: اين سوال 
مطرح مي شود كه اين كارشناســاني كه دفاع مي كنند و به فكر 
سلامت مردم نيستند، چه كساني هستند. سياري با انتقاد از اين 
افراد گفت: يكي از مهم ترين مولفه ها براي كاهش مصرف سيگار 
كه در دنيا هم نتيجه داده، افزايش ماليات بر سيگار است. درحالي 
كه مجلس عنوان مي كند، نمي تواند نسبت به خرده فروشي ماليات 
اخذ كند. ما اصــلا كاري با خرده فروش هــا نداريم، بلكه عنوان 
مي كنيم افزايش ماليات بر سيگار را بايد واردكننده يا توليدكننده 
سيگار پرداخت كند. معاون وزير بهداشت با ابراز تاسف از گذشتن 
زمان فصل بودجه ريزي در مجلس تصريح كرد: نمايندگان مجلس 
بايد به وظايف ذاتي خود عمل كنند، بنابراين ما مجددا درخواست 
مي كنيم، تا ورود ســالانه هزار كانتينر ســيگار قاچاق به كشور 
پيگيري شود. به گفته سياري، سالانه 60 ميليارد نخ سيگار در 
كشور مصرف مي شود. همچنين 65 هزار نفر نيز به دليل مصرف 

سيگار جان خود را از دست مي دهند. 

  سال 79 سن شروع سيگار 16 سال بود
درحالي امروز سن مصرف ســيگار به 10 سال رسيده كه در 
سال 79 ميانگين سن شروع مصرف، 16 سال بود. با اين حال 
حميدرضا روح افزا، عضو هيات علمي دانشــگاه علوم پزشكي 
اصفهان، در گفت وگو با ايســنا گفته است: با وجود اينكه اين 
كاهش سن نشان دهنده خطري جدي است اما شيوع مصرف 
دخانيات در ايران در مقايسه با كشورهاي خاورميانه و غربي 
چندان بد نيســت و به طور كلي مي توان گفت در آن كشورها 
بيشتر است. به گفته وي در كشورهاي حاشيه خليج فارس و 

خاورميانه مصرف قليان نسبت به كشور ما بسيار بالاتر است 
و در كشــورهاي غربي و اروپايي مصرف سيگار بسيار بالاتر از 
ايران است. به گفته اين استاد دانشگاه، در ايران ميزان مصرف 
دخانيات حدود 15 درصد اســت درحالي كه ميزان مصرف 
دخانيات در برخي كشورهاي غربي و آمريكاي جنوبي تا 40 
درصد هم مي رســد. وي همچنين درباره افزايش چشمگير 
شيوع مصرف دخانيات در بين زنان گفت: در سال هاي اخير 
نگرش مثبت در رابطه با مصرف دخانيــات در خانم ها مانند 
آقايان زياد شده است و اختلاف بين دخترها و پسرها روزبه روز 

در مســائل گوناگون ازجمله مد، تفكرات و… در حال از بين 
رفتن است. 

  درباره ماليات سيگار ضعيف عمل كرديم
سالانه 60 ميليارد نخ سيگار در كشــور مصرف مي شود. از اين 
تعداد 38 ميليارد نخ در كشــور توليد و 10 تــا 14 ميليارد نخ 
به صورت رسمي وارد مي شود. بقيه سيگار مصرفي كشور به صورت 
قاچاق وارد مي شــود. براي جلوگيري از قاچاق و افزايش درآمد 
دولت، در قانون برنامه پنجم تكليف شــده تا كل واردات رسمي 

دخانيات به توليد داخل تبديل شود. خسرو صادق نيت، رئيس 
دبيرخانه ســتاد كشــوري كنترل و مبارزه با دخانيات، وقتي از 
تعهدات ايران به ســازمان بهداشت جهاني براي كاهش مصرف 
ســيگار صحبت مي كند، مي گويد: در كنترل مصرف دخانيات، 
ضعيف ترين عملكــرد را درباره ماليات داشــته ايم. آنچه باعث 
نگراني مســئولان از افزايش ماليات بر ســيگار است، احتمالا 
مربوط به قاچاق اين محصول است. پيامد تصويب قانون افزايش 
 ماليات در ســال 86 در مجلس، كاهش توليد داخل و افزايش 

قاچاق بود. 

انتقاد از تصويب نشدن افزايش ماليات سيگار 

چرامجلسپیگیرقاچاقسیگارنیست؟
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کشاورزي

معاون صيد و بنادر ماهيگيري اداره كل 
شــيلات گيلان از كاهش 34 درصدي 
صيد ماهي ســفيد در آب هاي خزر در 
حوزه اين اســتان خبر داد. اكبر ايلدرم 
علت اصلي كاهش صيد ماهيان به ويژه 
ماهي سفيد را صيد غيرمجاز عنوان و بيان كرد: از مجموع يك هزار و 
124 تن ماهيان استخواني صيد شده از ابتداي موعد صيد تاكنون، 
494 تن با ســهم 44 درصد از ميزان كل صيد، ماهي سفيد بوده 
است. بر اســاس داده هاي اداره كل شــيلات گيلان، ماهي سفيد 
مهم ترين ماهي اســتخواني درياي خزر بوده و بــا توجه به ارزش 
غذايي بالا، كيفيت عالي گوشت و لذيذ بودن مورد توجه صيادان، 
 ساحل نشينان و مردم كشور ما و حتي ساير كشورهاي حاشيه درياي 

خزر است. 

كاهش 17 درصدي صيد ماهيان استخواني 
طول عمر اين ماهي در درياي خزر بين 9 تا 10سال بوده و در حوزه 
ايراني درياي خزر نيز داراي دو فرم بهاره و پاييزه است و از اواسط 
اسفندماه تا اواسط ارديبهشت ماه بسته به دماي آب، جريان هاي 
دريايي و شــرايط اكولوژيكي وارد رودخانه ها و تالاب انزلي براي 
تخم ريزي طبيعي مي شود. معاون صيد و بنادر ماهيگيري شيلات 
گيلان در ادامه با اشاره به اينكه صيد ماهيان استخواني نيز درمجموع 
17 درصد نسبت به مدت مشابه پارسال كاهش يافته، افزود: 577 
تن از كل صيد را نيز كفال ماهيان با سهم 51 درصد صيد و 53تن 
ديگر معادل پنج درصد صيد را ساير گونه ها تشكيل مي دهند. ايلدرم 
ارزش اقتصادي يك هزار و 124 تن ماهي استخواني صيد شده در 

گيلان را 216 ميليارد ريال عنوان كرد. 

صيد 6500 تن كيلكا در گيلان
وي خاطرنشــان كرد: اين ميزان ماهي توســط چهار هزار صياد 
گيلاني عضو 51 شركت تعاوني با قريب 14 هزار بار پره كشي صيد 
شده است. معاون صيد و بنادر ماهيگيري اداره كل شيلات گيلان 
ميانگين صيد هر شركت را 22 تن اعلام و بيان كرد: از ابتداي امسال 
تاكنون درمجموع شش هزار و 500 تن كيلكا در گيلان صيد شده 
كه نسبت به مدت مشابه پارسال 18درصد افزايش نشان مي دهد. 
وي اضافه كرد: اين ميزان كيلكا به ارزش اقتصادي 65 ميليارد ريال 
توسط 26 شناور صنعتي صيد شد كه بخش اعظم آن تبديل به پودر 
ماهي جهت دامداري ها و مرغداري ها و مابقي مصرف انســاني در 

قالب كنسرو يا به صورت فرآورده هاي منجمد يا تازه راهي بازار شده 
است. مهلت صيد ماهيان استخواني در گيلان به استثناي معدودي 
از صيدگاه هاي شمال استان، از بيستم مهرماه تا بيستم فروردين ماه 
است. هم اكنون بيش از چهار هزار ماهيگير در 300 كيلومتر آب هاي 
ساحلي خزر در محدوده گيلان از آستارا تا چابكسر در فصل صيد 

فعاليت دارند. 

ثبات قيمت ها با وجود كاهش صيد
باوجــود كاهش قابل توجه صيد در ســواحل شــمالي به نظر 
مي رســد قيمت آبزيان خوراكــي در بازار تغيير محسوســي 
نداشــته و حتي گزارش ها از كاهش قيمت ها حكايت دارد. بر 
اين اســاس مديركل دفتر بهبود كيفيت و فرآوري ســازمان 
شــيلات با بيان اينكه افزايش 15تا 20 درصدي قيمت آبزيان 

در مقاطع پاياني ســال منطقي اســت، اظهار داشت: به طور 
كلي نه تنها هيچ گزارشــي از افزايش قيمت در مقاطع پاياني 
سال به دســت ما نرســيده بلكه قيمت هاي برخي محصولات 
نيز كاهش يافته اســت. وي اضافه كرد: در حال حاضر عرضه 
محصولات شيلاتي در فروشگاه هاي زنجيره اي و نمايشگاه هاي 
بهاره براســاس هماهنگي هايي كه با واحدهاي فرآوري شده، 

به طور متوســط با 25 درصد تخفيف انجام مي شود. گلشاهي 
با بيان اينكه ما امسال نمايشگاه مجزا برگزار نكرديم و واحدها 
را موظف ساختيم در نمايشــگاه هاي بهاره حضور پيدا كنند، 
گفت: محصولات تخفيف خورده، آماده به طبخ و شــامل انواع 
محصولات فرآوري شده، فيله شده، فيله هاي بدون استخوان، 

استيك و غيره هستند.

 معاون صيد شيلات گيلان خبر داد

کاهش صيد ماهي سفيد  در آب هاي گيلان

در حالي كه يك هفته بيشتر تا رسيدن 
ســال جديد و ايام نوروز باقي نمانده، 
عرضه ميوه هاي قاچاق در بازار رسمي 
كشــور افزايــش يافته و كســي هم 
پاسخگوي آن نيست. البته نايب رئيس 
خانه كشاورز معتقد است وزارت جهاد كشاورزي و دولت براي 
حمايت از توليد ملي بايد عليــه قاچاقچيان اعلام جرم كنند و 

عزمي ملي براي جلوگيري از آن در كشور به وجود آيد. 

عرضه بي دغدغه ميوه هاي قاچاق
عرضه ميوه هاي قاچاق از پرتقال تركيه اي، سيب فرانسوي، انگور 
شيري آفريقايي، گلابي و سير چيني در بازار ميوه و تره بار شب 
عيد پايتخت به حدي گسترده و آشــكارا صورت مي گيرد كه 
گويي قاچاقچيان از مجوزها و امضاهاي طلايي استفاده كرده اند 
كه اينقدر آسوده و بي استرس بازار قاچاق خود را تبليغ مي كنند. 

نامشخص بودن متولي برخورد با ميوه قاچاق
البته جاي تعجب اينجاست كه وزارت جهاد كشاورزي در سال 
جاري بارها به عنوان متولي توليد و بازار محصولات كشاورزي 
اعلام كرده كه براي واردات هيچ ميوه اي به غير از موز مجوز نداده 
است و بايد با ديگر ميوه هاي وارداتي برخورد شود اما مشخص 
نيست اين ميوه هاي قاچاق كه در حجم وسيع و گسترده عرضه 
مي شــوند، از كدام مبادي رسمي و غيررســمي به كشور وارد 
شده اند و اساسا مسئول برخورد با اين عرضه هاي غيرقانوني و 

البته آشكار كيست؟

لزوم اعلام جــرم وزارت جهاد كشــاورزي عليه 
قاچاقچيان

عنايت ا... بياباني، نايب رئيس خانه كشــاورز در اين باره گفت: 
گرچه مسئولان وزارت جهاد كشاورزي در برابر زياده خواهي هاي 
برخي ســودجويان براي واردات ميوه ايستادگي كردند و هيچ 
مجوزي بــراي واردات ميوه در اين ايام صادر نشــد اما وزارت 
جهاد كشــاورزي و همه تعاوني ها و تشكل هاي توليدي بخش 
خصوصي به عنوان متولي توليد ملي و حافظ منافع كشور بايد 
عليه قاچاقچيان اعلام جرم كنند. وي افزود: واردات محصولات 
كشاورزي مانند ميوه و تره بار نه تنها عوارض وارداتي و اقتصادي 
براي كشــور به همراه دارد بلكه مي تواند پيامدهاي نباتي نيز 
داشته باشد و بيماري هاي بســياري را گريبانگير باغات كشور 

كند. 

بي مشتري شــدن ميوه هاي ايراني با تغيير ذائقه 
مردم

نايب رئيس خانه كشاورز اظهار كرد: يكي ديگر از مشكلاتي كه 
قاچاق ميوه براي بازار داخلي و توليدكنندگان ايراني دارد اين 
است كه ذائقه مردم نسبت به اين محصولات تغيير پيدا كرده 
و ديگر نمي توان به بازار باثبات و پايدار محصولات كشــاورزي 
ايراني اميدوار بود و نتيجه آن بي مشتري شدن ميوه هاي ايراني 

و نابودي باغداران است. 

نبود قاعده درست براي ورود كالاهاي وارداتي
بياباني با بيان اينكه توليد محصولات كشاورزي و ميوه و تره بار 
بايد تطابق بيشــتري با ذائقه مصر ف كنندگان داخلي داشته 
باشد، گفت: آنچه مسلم اســت نبود قاعده درست براي ورود 
كالاهاي وارداتي است، چرا كه محصولات كشاورزي كه بايد با 
نظر وزارت جهاد كشاورزي به كشور وارد شوند نبايد اجازه عرضه 

در بازار ميوه و تره بار را داشته باشند. 

ميوه قاچاق، مشكل هر ساله بازار شب عيد
به گزارش ايسنا، ميوه هاي قاچاق و عرضه غيرقانوني آن در بازار 

به ويژه در ايامي مانند شب عيد كه تقريبا جزو مشكلات هر ساله  
است امسال هم جاي خود را در بازار حفظ كرده و پيگيري ها از 
مسئولان وزارت جهاد كشاورزي درباره دليل عرضه گسترده 
اين محصولات با وجود ممنوعيت واردا تشان و نداشتن مجوز، 

هنوز نتيجه اي نداشته است. 

ذخيره سازي 70 هزارتن سيب و پرتقال
در اين بين، حسين صفايي مديرعامل سازمان مركزي تعاون 
روســتايي ايران از ذخيره ســازي 70هزار تني سيب و پرتقال 
شب عيد خبر داد. حســين صفايي با بيان اينكه ايران از جمله 
كشورهايي است كه سرانه مصرف ميوه آن بالاست، گفت: چند 
سالي اســت كه دولت براي اجراي تنظيم بازار ميوه شب عيد 

ماموريت يافته و سازمان جهاد كشاورزي با همكاري سازمان 
تعاون روستايي براي ذخيره سازي دو محصول سيب و پرتقال 
كه بيشترين مصرف را در ايام عيد دارد، اقداماتي را انجام داده 
است. وي ادامه داد: ذخيره سازي سيب و پرتقال به اندازه نياز از 
باغداران خريداري شده و در روزهاي پاياني سال به بازار عرضه 

مي شود. 

حمايــت از توليد كننده داخلي بــا ميوه قاچاق 
همخواني ندارد

مديرعامل سازمان مركزي تعاون روســتايي ايران با اشاره به 
اينكه مازندران قطب اصلي توليد مركبات در كشــور اســت، 
خاطرنشان كرد: 85 درصد پرتقال ذخيره شده براي شب عيد از 

مازندران است و از ابتداي اسفند ماه حمل پرتقال ذخيره شده از 
مازندران به ساير استان هاي متقاضي و داراي سهميه انجام شده 
است.  وي درباره ذخيره سازي سيب شب عيد گفت: استان هاي 
آذربايجان غربي، زنجان و شهرستان دماوند از جمله استان هاي 
توزيع كننده سيب در شب عيد به هموطنان هستند. به گفته 
صفايي هدف از تنظيم بازار شب عيد اتكا به توليدات داخلي و 

حمايت از توليدكننده است. 
نكته اي كه از سوي مسئولان تنظيم بازار ميوه مورد بي اعتنايي 
قرار گرفته اين است كه شعار حمايت از توليد كننده داخلي با 
وفور عرضه ميوه قاچاق همخواني ندارد و از مســئولان انتظار 
مي رود تســاهل و مهرباني با قاچاقچيان ميوه را بيشتر از اين 

ادامه ندهند.

 گلابي چيني، سيب فرانسوي و پرتقال تركيه اي در برخي ميوه فروشي ها عرضه مي شود

جولان ميوه هاي قاچاق در بازار شب عيد
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استان ها

روند پیشــرفت پــروژه های 
عمرانی شهر بررسی شد

روند احداث پروژه های تقاطع غیرهمسطح 
میــدان جمهمــوری، فلکــه اول رجایــی 
شهر، لوپ ســه راه رجایی شــهر – پل ۱۲ 
فروردیــن، بلوار موذن – جمهــوری و ادامه 
بلوار جمهوری تا بزرگراه شــمالی در جلسه 
 پایش پــروژه هــای عمرانی مورد بررســی

 قرار گرفت.
به گــزارش پایــگاه خبــری کــرج امروز، 
جلســه پایش پروژه هــای عمرانــی حوزه 
معاونــت فنــی و عمرانی شــهرداری کرج 
 در ســالن جلسات شــهرداری کرج تشکیل 

شد.
معاون فنــی و عمرانی شــهردار کرج در این 
خصوص گفــت: همچنیــن رونــد احداث 
ســوله مدیریــت بحــران و چنــد منظوره 
مناطق ۳ و ۷، ســاختمان فرهنگی ورزشی 
پارک اســتاد شــهریار، پلاتــوی فرهنگی 
واقع در پــارک خانــواده و ســاخت مقبره 
 شــهدای گمنــام مــورد بررســی و پایش

 قرار گرفتند.
محمدرضا ناصرخاکی افزود: جلسات پایش با 
هدف شفاف سازی و رصد منظم روند اجرایی 
پروژه های مهــم عمرانی شــهر و ضرورت 
تسریع در تحقق اهداف و سیاستگذاری های 
 شورای اسلامی شــهر و شــهرداری برگزار 

می شود.
ناصرخاکی با بیان اینکه جلســات با اهتمام 
کامل و بــه صورت مرتب در حــال برگزاری 
ست، اضافه کرد: همچنین به صورت مستمر 
با حضور در محــل کارگاه عمرانی پروژه ها، 
از نحوه پیشــرفت و فعالیت طرح ها بازدید 

می شود.
به گفته معاون شهردار کرج، در این جلسات 
علاوه بر رســیدگی به پروژه ها از حیث روند 
اجرایی و پیشــرفت فیزیکی آنها، رسیدگی 
به رفــع موانــع اجرایی از جملــه معارضات 
 ملکی، تاسیسات شــهری نیز در دستورکار

 قرار دارد.
وی تصریــح کــرد: اقــدام مذکور بــا این 
هدف انجام مــی گیرد که در صــورت بروز 
هرگونه معضل بنا به زمــان بندی تفصیلی 
پروژه ها، امکان پاسخ ســریع به ریسک های 
 پروژه در کمتریــن زمان ممکــن نیز انجام 

شود.
ایــن مســئول یــادآور شــد: همچنین در 
ایــن جلســه وضعیــت پرداخــت صورت 
های مالــی مثبتــه نیز کــه نیمــی از آنها 
 بصــورت تهاتر مــی باشــد، مــورد توجه 

قرار گرفت.

مدیرکل بیمه سلامت ایلام
ماهانه ۳۵ میلیارد تومان برای 

سلامت مردم هزینه می شود
مدیرکل بیمه سلامت ایلام گفت: ماهانه بالغ 
بر ۳۵ میلیارد تومان برای سلامت مردم استان 

هزینه می شود.
 ایلام- نورالدین رحیمی اظهار داشــت: در 
سال گذشته رقمی بالغ بر ۴ هزار میلیارد ریال 
به موسســات درمانی طرف قرارداد پرداخت 

شده است.
وی بــا بیان اینکــه از ابتدای ســال تاکنون 
بالغ بــر ۹۰۰ میلیارد ریال بــه مراکز طرف 
قرارداد این اداره کل پرداخت شــده اســت، 
بیان داشــت: مطالبات مراکز و موسســات 
درمانی بخش خصوصی تا پایان اردیبهشت 
 مــاه بــه طــور کامــل تســویه و پرداخت 

شده است.
مدیــرکل بیمــه ســلامت اســتان در 
خصــوص مطالبــات بخش خســارت های 
متفرقه بر اســاس اســناد رســیدگی شده 
لغایت خــرداد ماه ســال جــاری پرداخت 
و در حــوزه پزشــک خانــواده تــا پایــان 
 اردیبهشــت ماه نیز پرداخت و تسویه شده

 است.
دکتررحیمی خاطرنشان ســاخت: در بیمه 
سلامت استان ایلام ماهیانه بالغ بر ۳۵ میلیارد 
تومان برای سلامت مردم ستان ایلام هزینه 

می شود.
به گفتــه وی، در حال حاضر ۴۲۳ موسســه 
و مرکــز درمانــی طرف قــرارداد بــا بیمه 
سلامت هســتند که به مردم استان خدمات 
ارائه مــی نمایند، لــذا پرداخت بــه موقع 
 به ایــن موسســات بســیار حائــز اهمیت 

می باشد.

اخبار

شــهردار نظرآبــاد گفت: 
اجرای پــروژه هــای زیر 
ســاختی و ماندگار  شرط 

لازم توسعه پایدار است.
 اســتاندار البــرز و هیأت 
همراه روز گذشــته با همراهی فرمانــدار نظرآباد، 
رئیس دادگســتری و دادســتان عمومی و انقلاب 
شهرستان، شهردار و اعضای شورای اسلامی شهر، 
رئیس اداره اطلاعات شهرســتان و جمع دیگری 
از مدیران و مشــاورین از روند تکمیل پروژه های 
در دست اقدام شــهرداری نظرآباد بازدید به عمل 
آوردند، شهردار نظرآباد در جریان این بازدید گفت: 
اجرای پروژه های زیر ساختی و ماندگار  شرط لازم 

توسعه پایدار است.
 دکتر علی صفری شــهردار نظرآبــاد ضمن ارائه 
گزارش عملکرد فعالیت های عمرانی شــهرداری 

اظهار کرد: فرهنگســرای امام علی )ع(، کتابخانه 
مرکزی شهر، مجموعه ورزشــی شهدای خدمت، 
ســاختمان حمل و نقل، کمربندی شرقی، تقاطع 
غیرهمسطح خلیج فارس، گذرگاه سلامت و چندین 
زمین چمن مصنوعی تا پایان سال به بهره برداری 
خواهد رسید.  به گفته این مسئول، با بهره برداری 
این پروژه های با اطمینان می توان گفت بسیاری 
از مشــکلات شــهروندان در حوزه های مختلف 
فرهنگی، اجتماعی، ورزشی و حمل و نقل و ترافیکی 
مرتفع خواهد شــد.  دکتر صفری با تصریح اینکه 
تلاش ما افزایش رضایت مندی مردم و امید آفرینی 
در شهروندان است، عنوان کرد: اجرای پروژه های 
زیر ساختی از ارکان توســعه پایدار است و توسعه 
پایدار می تواند علاوه بر حل مشکلاتِ شهروندان، 

برای نسل های آینده مثمر ثمر باشد.
 در جریان این بازدید پروژه بلوار خلیج فارس به بهره 
برداری رســید و از دیگر پروژه های در دست اقدام 

شهرداری بازدید شد.

دکتر صفری، شهردار نظرآباد:

اجرای پروژه های زیر ساختی و ماندگار  شرط لازم توسعه پایدار است

رییس دانشگاه علوم پزشکی بوشهر گفت:
با تــلاش دولت ســیزدهم، تعداد 
تخت های درمانی اعصاب و روان در 
این استان ۳۰۰ درصد افزایش یافت

دکتر حســن ملکی زاده  در جمع خبرنگاران 
اظهار کرد: در اســتان بوشــهر هشت هزار و 
۵۰۰ نفــر کادر ســلامت، ۲۳۰ عضو هیأت 
علمی دانشگاه علوم پزشکی و ۲ هزار و ۵۰۰ 

دانشجو داریم. 
وی با بیان اینکه یکــی از عقب ماندگی های 
استان بوشهر از دیرباز کمبود زیرساخت های 
درمانی بوده است اضافه کرد: تا پیش از دولت 
سیزدهم هزار و ۶۷ تخت درمانی دانشگاهی 
و در مجموع هزار و ۵۷۰ تخت دانشــگاهی و 

غیردانشگاهی داشتیم.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی بوشهر بیان کرد: 
نسبت تخت به هزار نفر در کشور ۱.۷ بود و این 
نسبت در استان بوشهر ۱.۲ بود که با همراهی 
گســترده ای که صورت گرفت تلاش شد این 

نسبت بهبود یابد.
افزایش ۸۰۰ تخت درمانی جدید در استان

وی از افزایش ۸۰۰ تخــت درمانی جدید در 
استان بوشهر خبر داد و خاطرنشان کرد: این 
تعداد تخت ها معادل ۸۰ درصد کل تخت های 
درمانی مستقر در استان بوده است. همچنین 
مطالعات ۲۰۰ تخت بیمارستانی در کنگان و 

۱۱۰ تخت در عسلویه انجام شده است.
دکتر ملکی زاده از تلاش برای ایجاد بیمارستان 
قلب در بوشــهر خبر داد و افزود: در حال رفع 
مشــکلات ملکــی هســتیم و امیدواریم در 
سریع ترین زمان شاهد رفع مشکل و پیشبرد 

اهداف مد نظر باشیم.
وی گفت: در حوزه اعصــاب و روان ۲۰ تخت 
در بوشــهر و ۱۰ تخت در برازجان داشــتیم 
که با تلاش صورت گرفته ۹۶ تخت جدید به 
این حوزه اضافه می شــود تا تعداد تخت های 
اعصاب و روان در اســتان بوشهر ۳۰۰ درصد 

افزایش یابد.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی بوشهر با اشاره به 
خرید ۲۰۰ میلیارد تومان تجهیزات درمانی 
در اســتان بوشــهر تصریح کرد: تجهیزات 
پیشرفته ای برای اســتفاده در مراکز درمانی 
استان بوشــهر خریداری و به کارگیری شده 

است.
بوشهر قطب تشخیص و درمان سرطان کشور

وی بــا بیــان اینکــه نــاوگان اورژانــس 
اســتان بوشــهر نیازمند نوســازی است، به 
هزینه هــای بــالای اورژانس هوایی اشــاره 
کــرد و افزود: اقدامــات بســیار خوبی برای 
 ارتقای خدمــات اورژانس در اســتان انجام 

شده است.
دکتر ملکی زاده با بیان اینکه در حوزه بهداشت 
و پیشــگیری نیز اقدامات خوبی را داشته ایم 
افزود: تزریق ۲ واکســن جدید اضافه شــده 
است که می تواند نقش مهمی در پیشگیری 

داشته باشد.
وی تاکید کــرد: اســتان بوشــهر به قطب 
تشخیص و درمان ســرطان در کشور تبدیل 
شده و شــاهد دســتاوردهای بزرگی در این 

زمینه است.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای ایلام؛
امکان کشت تابستانه در شبکه 

آبیاری کنجانچم فراهم شد
ایلام- مدیرعامل شرکت آب منطقه ای ایلام 
اظهار گفت: بــا توجه به ورود آب از ســامانه 
گرمسیری به استان از آذرماه ۱۴۰۲ ، امکان 
کشت ۱۰۰ درصدی اراضی و همچنین کشت 
تابستانه در شــبکه آبیاری کنجانچم فراهم 

شده است.
صادق علیمرادی اظهار داشت: شبکه آبیاری 
کنجانچم با مســاحت اراضی تحت پوشش 
۴۲۵۰ هکتار در نواحی غربی دشــت مهران 

واقع شده است.
وی افزود: آبدهی رودخانه کنجانچم به تنهایی 
تکافوی کل میزان ۴۲۵۰ هکتار اراضی نبوده، 
لذا همه ســاله کمتر از ۵۰ درصد اراضی زیر 
کشــت پاییزه )کشــت اول( رفته و به دلیل 
کاهش شــدید آبدهی رودخانه کنجانچم در 
فصل خشک، کشت تابســتانه در این اراضی 

مرسوم نبوده است.
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای اســتان 
اظهار داشــت: با توجه به ورود آب از سامانه 
گرمسیری به اســتان ایلام از آذرماه ۱۴۰۲ ، 
امکان کشت ۱۰۰ درصدی اراضی و همچنین 
کشت تابستانه در شــبکه آبیاری کنجانچم 

فراهم شده است.

اخبار

 مدیرعامل شرکت گاز اســتان اصفهان از ارسال 
بیش از ۳ میلیون و ۵۰۰ هزار پیامک ایمن و بهینه 

گاز به مشترکین طبیعی در استان خبر داد.
ابوالقاسم عســکری با اعلام این خبر، اظهار کرد: 
به منظور اصلاح الگوی مصرف، از ابتدای آذر بیش 
از ۳ میلیون و ۵۰۰ هــزار پیامک مصرف بهینه و 
ایمن، برای مشترکان این استان ارسال شده که 
شــامل پیامک های فرهنگ ســازی برای تمامی 
مشترکین به ویژه پیامک هشــدار به مشترکین 

خانگــی پر مصرف، تجــاری، اداری، ورزشــی و 
عمومی است.

 وی افزود: در راســتای نهادینه ســازی فرهنگ 
مصرف ایمــن و بهینه گاز طبیعی، شــرکت گاز 
اســتان اصفهان از ظرفیت بســترهای مختلف 
اطلاع رسانی اســتانی از جمله شبکه های محلی 
صداوســیما، فضای مجازی، تبلیغات محیطی، 
گالری مبلمان شهری کمیته فرهنگ شهروندی 
و… به منظور آگاه سازی مشترکین و ترویج این 

فرهنگ اســتفاده کرده ضمن این کــه اقداماتی 
همچون ارســال پیامک های مصرف بهینه گاز، 
تولید و انتشــار پوستر، بروشــور، اینفوگرافیک، 
کتابچه و تهیه گزارش های ویدئویی و تصویری نیز 

در این راستا انجام شده است.
 مدیرعامل شرکت گاز اســتان اصفهان با تأکید 
بر اهمیــت برنامه های ۱۸ گانه فرهنگ ســازی 
مصرف بهینه گاز بــه برخی از ایــن برنامه ها از 
جمله طراحــی و نصب پیام هــای مصرف بهینه 

گاز در گالری شــهری، ایســتگاه های اتوبوس و 
مترو و فضای مجازی محلــه محور، آموزش های 
حضــوری و مجــازی کارکنــان ادارات و عموم 
مردم در فرهنگ ســراها، ترویج فرهنگ مصرف 
بهینه گاز در ۳۳ مورد میز خدمت در نمازجمعه 
استان، برگزاری نشست آموزشی – توجیهی ائمه 
جماعات در خصوص ترویج مصــرف بهینه گاز، 
مشارکت با صداوسیمای استان در تهیه محتوا و 
پخش برنامه های رادیویی و تلویزیونی اشاره کرد.

رضــا تبیانیان مدیــر عامل جامعــه خبرنگاران 
مهدیشــهر گفت: تلاش بــرای همگرایی صنفی 
و در شهرستان مهدیشــهر و در راستای منویات 

رهبری است. وی افزود: نماینده افکار عمومی بودن 
رسالتی خطیر است که رسانه ما باید از آن مراقبت 
کنند.  تبیانیان در ادامه به موضوع برگزاری بهتر 

انتخابات پیش رو اشاره کرد و گفت:، اهالی رسانه 
برای حداکثر ســازی حضور مردم در انتخابات، 
باید از هم اکنون بســیج شــوند؛ وی ساماندهی 

خبرنگاران و تقویت صنفی خبرنگاران شهرستان 
مهدیشهر را مهم ترین دغدغه جامعه خبرنگاران 

شهرستان مهدیشهر دانست. 

مهران عاشوری: برای اولین بار در ایران دو جایزه ویژه 
و مدال طلای مسابقات بین المللی اینتارگ لهستان به 
یک اختراع دانش آموخته دانشگاه آزاد اسلامی واحد 
شاهرود اهدا شد. دستگاه و روش خنک سازی ایزوله 
از هوا به هوا در الکتروموتور های صنعتی باتوان بیش 
از ۱۲۵۰ کیلووات وسرعت دوران بیش از ۱۰۰۰ دور 
دردقیقه توسط مسعود عرب عامری مخترع این دستگاه 
و دانش آموخته دانشــگاه آزاد اسلامی واحد شاهرود 
اختراع شد.  مسعود عرب عامری در مورد مشخصات 
این دستگاه گفت: در این اختراع که با ساده سازی مسیر 
خنک نمودن الکتروموتورهای با توان بالا، انتقال حرارت 
از هوا به هوا جایگزین روش انتقال از هوای محصور در 
الکتروموتور سایر گازهای سیکل بسته شده است، از 
قطعات الکترومکانیکی کمتر استفاده شده و نتیجتا 

استهلاک به حداقل کاهش یافته است. 
وی افزود: نکته قابل توجه و نوآورانه دیگر حذف ریزگردها 
و بخار آب از هوای در گردش داخل الکتروموتور می باشد 
که عمر آنها را به چندین برابر افزایش داده است و با جلو 
گیری از اکسید شــدن قطعات فلزی در تماس با هوا و 
حذف غبار معلق نیاز به تعمیــرات و نگهداری کاهش 

یافته است.  دانش آموخته دانشگاه آزاد اسلامی واحد 
شاهرود اضافه کرد: این اختراع برای مناطق شرجی و 
دارای ریزگرد کاربرد صنعتی فراوان داشته و استفاده از 
آنرا در کشورهای همسایه خصوصا حاشیه خلیج فارس 
در صنایع مختلف از جمله کارخانجات سیمان و آرد و 

ذوب فلزات مطلوب نموده است.
 )Prototype( عرب عامری تصریح کرد: با ساخت ماکت
از این اختراع و نمایش در مســابقات معتبر بین المللی 
اینتارگ لهســتان از نظر داوران شایسته مدال طلا و دو 
جایزه ویژه شناخته شــد و با توجه به ارزشمندتر بودن 
جایزه ویژه از مدال طلا در اختراعات و نیز با عنایت به اینکه 
برای اولین بار است که دو جایزه ویژه به یک اختراع برای 
کشورمان تعلق می گیرد اهمیت این اختراع از نظر گام 
ابتکاری و نو آوری و کاربرد صنعتی در جهان دوچندان می 
شود.  وی افزود: دریافت این مدال ها و جوایز نتیجه سالها 
تجربه پرسنل شرکت توربو ژنراتور شاهرود و همکاری با 
تخصص نگارش پتنت و نوآوری در کنار ارائه عالی بوده که 
افتخاری دیگر برای میهن مان محسوب می گردد. توجه 
به این اصل مهم که سطح توانمندی کشورمان در تولید 
و باز سازی الکتروموتور از کشورهای همسایه بالاتر بوده 

و سایر همسایگان ما در این شاخه از تکنولوژی وابسته 
به دیگر تولید کنندگان خصوصا چین می باشند زمینه 
مناسبی برای حضور ما فراهم نموده که در صورت استفاده 
صحیح و به موقع ارز آوری را در پی دارد. چنانکه میدانیم 
یک دســتاورد عالی نتیجه یک کار تیمی خوب است و 
زمانی که تجربه  وتخصص و ابتکار در یک تیم در کنار هم 
قرار می گیرند نتیجه مطلوب حاصل می گردد که سبب 
کنجکاوی سایر شرکت کنندگان خصوصا اروپای شرقی 

در این اختراع شده است.
عرب عامری اظهار کرد: نمایشــگاه بین المللي اختراعات 
کشور لهستان ۲۰۲۴ در شــهر کاتوویس اینتارگ برگزار 
شد و هفدهمین دوره نمایشــگاه بین المللی و تخصصی 
اختراعات کشور لهســتان )INTARG( همه ساله توسط 
بنیاد ترویج علم و خلاقیت کشور لهستان و با حمایت دولت 
 WIPO این کشور، سازمان مالکیت های فکری ملل متحد
، فدراسیون جهانی مخترعین IFIA و سازمانهای علمي، 
تحقیقاتی و مراکزمرتبط با مخترعین در محل محل برگزاری 
نمایشگاههای شهر کاتوویس و با حضور مخترعان و نوآوران 
بیش از ۴۲ کشور از جمله فرانسه ، آلمان ، رومانی ، روسیه ، 
کرواسی ، مالزی ، مجارستان ، پرتغال ، هلند ، اسپانیا ، کرۀ 

جنوبی ، تایوان و … برگزار میگردد و همه ساله در حدود 
۵۰۰ مخترع از ۴۲ کشور جهان در این رخداد بین المللي 
در مســاحتي به متراژ ۵۰۰۰ متر مربع در محل برگزاری 

نمایشگاه های شهر کاتوویس حضور مي یابند.
وی مزایای شــرکت در این عرصۀ بین المللی را عرضه و 
فروش مستقیم دستاوردهای پژوهشی و یافتن پشتیبان 
مالی جهت تولید اختراع، شرکت در بخش مسابقه و کسب 
جوایز و مدال از سازمانهای بین المللی مرتبط با اختراعات 
و نوآوری، ارتباط مستقیم پژوهشــگران با مراکز علمی ، 
دانشگاه ها و ســازمانهای بین المللی مخترعان و کسب 
اطلاع از دستاوردهای پژوهشــی ، اختراعات و فن آوری 
های روز دنیا بیان کرد و گفت: برگزاری این عرصۀ مهم بین 
المللی فرصتی جهت معرفی و آشنائی مخترعین و نوآوران 
کشور جمهوري اسلامي ایران با مجامع علمی ، دانشگاهها 
و سازمانهای مرتبط با اختراعات و مخترعین در سطح بین 
المللی و کسب اطلاعات از اختراعات و فن آوری های روز 
دنیا و همچنین جهت ارائۀ اختراعات ثبت شده مخترعان 
کشور در سطح بین المللی می باشد و نیز عرصه ای برای 
ورود به بازارهای جهانی و یافتن حمایت کنندۀ مالی برای 

تولید دستاوردهای علمی مي باشد.

شهردار ساری گفت: تلاشمان را برای تحقق مطالبه 
رئیس جمهور شــهید در جهت تکمیــل نیروگاه 

زباله سوز مرکز استان دوچندان کردیم.
به گزارش مدیریــت ارتباطات و امــور بین الملل 
شهرداری ساری، محمدحســین قبادی شهردار 
ساری در جلسه کارگروه راهبردی مدیریت پسماند 
مازندران که در ســالن شــهید رجایی استانداری 
مازندران برگزار شــد بــه پروژه ســکوی موقت 

زباله در مرکز اســتان اشــاره کــرد و گفت: طبق 
صورت جلسه ۱۴۰۱.۷.۱۷ ضرورت احداث سکوی 
موقت انتقال زباله مشــروط به رعایــت الزامات و 
ملاحظات زیست محیطی به ویژه کنترل آلاینده های 
تولیدی ازجمله شیرابه با نظارت مستمر اداره کل 
محیط زیست و دانشگاه علوم پزشکی مازندران در 

مکان فعلی مورد موافقت قرار گرفت.
وی افزود: این پروژه زیست محیطی که در ابتدای 
بلوار سلیم بهرامی واقع شده است و می تواند روزانه 

۴۰ هزار لیتر شیرابه را تصفیه کند.
شهردار ساری گفت: شیرابه های تصفیه شده برای 
آبیاری فضای سبز و محیط های درخت کاری شده 

مورداستفاده قرار می گیرد.
قبادی این را هم متذکر شد: هزینه قابل توجهی برای 
احداث این پروژه صرف شده است و اگر هم بخواهیم 

به مکان دیگری انتقال دهیم با نارضایتی شهروندان 
آن منطقه مواجه خواهیم شد.

وی خواستار استفاده از این سکوی موقت زباله در 
شرایط فعلی شد و از اســتاندار مازندران خواست 

نسبت به این موضوع اهتمام ویژه ای داشته باشد.
قبادی همچنین به نیروگاه زباله  سوز ساری در مرکز 
 TTS استان اشاره کرد و افزود: مکاتباتی با شرکت
داشتیم تا نوع تجهیزاتی که قرار است به این پروژه 
الحاق شــود را به ما معرفی کنند که اگر امکان آن 
وجود دارد در داخل کشور تهیه کنیم اما متأسفانه 

تاکنون پاسخی دریافت نکردیم.
شهردار ساری افزود: ۶۰ میلیارد تومان اعتبار برای 
این پروژه از سوی سازمان پســماند وزارت کشور 
تائید شده بود که متأسفانه این میزان به ۲۰ میلیارد 
تومان نقد تغییر پیدا کرد همین موضوع مشکلاتی 

را برای شــهرداری فراهم کرد. البته شــهرداری و 
سازمان بســیج ســازندگی به جد پیگیرحل این 

موضوع هستند.
وی افزود: با توجه به تأکیدات رئیس جمهور شهید 
در سفر آخر به اســتان مازندران مبنی بر تکمیل 
نیروگاه زباله ســوز ساری تلاشــمان را برای اتمام 
این پروژه مضاعف کردیم تــا تلاش ها و تأکیدات 

سیّدالشهدای خدمت به بار بنشیند.
استاندار مازندران هم از شهرداری ساری خواست تا 
گزارش کامل فرایند سکوی موقت زباله را در اختیار 
استانداری قرار دهد تا تصمیم درست در مورد این 

پروژه اتخاذ شود.
یوسف نوری همچنین گفت: این موضوع را با وزیر 
کشور مطرح خواهد کرد و شهرداری نیز،  پیگیری 

این موضوع از هیچ تلاشی فروگذار نکند.

نشســت بصیرتی حلقه های صالحین بســیجیان 
شرکت برق منطقه ای سمنان با حضور مدیرعامل، 
کارکنان و بسیجیان این شــرکت و فرمانده حوزه 
مقاومت حضرت روح الله ادارات کل استان، در محل 

سالن اجتماعات این شرکت برگزار شد.
در این نشســت، دکتر محبوبی، کارشناس مسائل 
سیاسی، ضمن گرامیداشت یاد شهدای خدمت و 

آیت ... رئیســی، به تبیین موضوعاتی در خصوص 
انتخابات ریاست جمهوری آینده پرداخت.

 وی با اشــاره به بلوغ فکری جامعه  پس از گذشت 
چهل و پنج ســال از انقلاب اســلامی و برگزاری 
چندین انتخابات، اظهار داشــت: مــردم ایران با 
هوشــیاری و بصیرت، می توانند انتخابی درست و 

اصلح داشته باشند.

 دکتر محبوبی با بیان شاخصه های ارائه شده توسط 
رهبر معظم انقلاب برای انتخاب اصلح، خاطرنشان 
کرد: در انتخاب کاندیدای ریاســت جمهوری باید 
کارنامه و برنامه های آنان مورد توجه قرار گرفته و  در 
نهایت فردی انتخاب شود که توانایی هدایت کشور 

به سمت پیشرفت و تعالی را داشته باشد.
 وی با اشــاره به نیاز جامعه امروزی مــا به ثبات و 

آرامــش گفــت: رئیس جمهــور آینــده بایــد با 
عملکرد خــود در زمینه های اجتماعی، سیاســی 
و اقتصــادی، موجبــات ایجاد آرامــش و ثبات را 
برای مردم فراهــم نماید. در پایان این نشســت، 
حاضران با طرح پرســش ها و بیــان نظرات خود، 
 به بحــث و گفتگو پیرامــون موضوعــات مطرح 

شده پرداختند.

ارسال بیش از ۳ میلیون پیامک مصرف ایمن و بهینه گاز به مشترکین در استان اصفهان

اهالی رسانه برای حداکثر سازی حضور مردم در انتخابات بسیج شوند

استان ها
News kasbokar@gmail.com

برای اولین بار در ایران صورت گرفت:

جایزه ویژه و مدال طلای مسابقات بین المللی لهستان برای مخترع دانشگاه آزاد اسلامی شاهرود
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 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

هر كسب وكار نوپايي به سرمايه احتياج دارد. چه براي توسعه 
محصولات، چه هنگام تلاش  براي اجــراي اوليه، موقع تهيه 
موجودي و چه حتي زمان پرداخت حقوق نخستين كارمند! 
اغلب كارآفرينان ابتدايي ترين راه جذب سرمايه را وام هاي 
بانكي مي دانند، اما در نهايت متوجه مي شــوند كه بانك ها 
غيرمحتمل ترين حاميان كســب وكارهاي نوپا هستند. در 
نتيجه در بحث راه هاي تهيه ســرمايه براي كسب وكارهاي 
نوپا، روش »خلاقانه« در حقيقت به معني به حداكثر رساندن 
ســرمايه گذاري غيربانكي اســت. بدين منظور، روش هاي 
جايگزين بسياري وجود دارد كه البته خيلي هم آسان نيستند. 
موفق ترين كارآفرينان كســاني هســتند كه خلاقانه فكر 
مي كنند؛ نه فقط نســبت به آنچه ارائه مي دهند، بلكه حتي 
نسبت به روشي كه براي پول سازي به كار مي گيرند! آنها هرگز 
از كلمه »هرگز« استفاده نمي كنند. كارآفرينان يا بايد خودشان 
را بيشتر از محصولات شــان عرضه كنند يا قيد هر نوع روش 
سرمايه گذاري جايگزين را بزنند. 10 روش زير حاصل تجربيات 

من در جذب سرمايه براي كسب وكارهاي نوپاست: 

  1. سرمايه گذاري شخصي
ممكن است شما اين روش را خلاقانه ندانيد، اما من به شخصه 
در عجبم از تعداد افرادي كه به اصطلاح »خواهان » كارآفريني 
هســتند ولي قبل از شــروع هيچ فكري راجع به ذخيره و 

پس انــداز كردن پــول خود 
نكرده انــد. هيچ كدام از 
سرمايه گذاراني كه تا به 
حال ديده ام، براي كاري 

كه سر شما در آن به خطر 
نباشــد براي شــما خرج 

نمي كنند. 

 ۲. خانواده و دوستان
ايــن عده شــامل 

هستند  كساني 
كه در واقع بايد به 

شما ايمان داشته باشند؛ 
حتي بدون نياز بــه صبر كردن و 
ديدن عملي بودن ايده شما يا پيدا 

شدن مشتري واقعي. 

Peer-( ۳. قرض همتا به همتا 
 )to-peer lending

روشي اســت كه در آن گروهي 
از افراد دور هم جمع مي شــوند 
تا به همديگر پول قرض بدهند. 
اين روش ســال ها برقرار بوده و 
استفاده شــده است. براي مثال 
گروه هاي كسب وكار كوچك يا 
گروه هاي قومــي كه از همديگر 
به شكل هاي مشــابه حمايت 

مي كنند. در حوزه كســب وكارهاي نوپا به دنبال كارآفرين 
هم سطح موفقي بگرديد كه حاضر است براي ايده هاي مشابه 

سرمايه گذاري كند. 

 )Crowdfunding( ۴. تامين جمعي سرمايه 
در اين روش از قدرت اينترنت بــراي پيدا كردن گروه هايي 
با افكار مشــابه اســتفاده مي كنيد. بدين ترتيب كه هر يك 
از افراد اين گروه ها با اهدای مقــدار كمي پول از تلاش هاي 
شــما حمايت مي كنند. اين روش در بسياري از شركت هاي 
غيرانتفاعــي  و همچنيــن در فاز پيش فروش بســياري از 
محصولات و پروژه ها استفاده مي شــود و روز به روز نيز در 
حال گسترش اســت. در اين روش بســته به خلاقيت خود 
 مي توانيد از مشــوق هايي براي جلب توجه و اعتماد جمعي

 سود ببريد. 
 

 )Microloans( ۵. وام هاي خرد بانكي 
 شركت هاي خصوصي و موسسات غيرانتفاعي بسياري وجود 
دارند كه براي ترويج كارآفريني به افرادي كه به طور معمول 
براي وام هاي بانكي واجد صلاحيت نيستند وام هاي كوچك تا 

سقفي معين پرداخت مي كنند. 

 )Vendor financing( ۶. سرمايه فروشنده 
 tangible( اگر براي موجودي خــود به كالاهاي ملمــوس
product( نيــاز داريــد، مي توانيــد 
توليدكننده يا پخش كننده هاي زيادي را 
قانع كنيد تا موعد پرداخت را تا زماني كه شما 
محصول تان را به فروش مي رسانيد به تاخير 
بيندازند. مدت زمان اين تمديد موعد پرداخت، 
به اعتبار شما در نزد فروشنده بستگي دارد. در 
اين موارد البته مي توان از مشوق هاي ديگري نيز 

استفاده كنيد.

 Purchase order( ۷. سرمايه گذاري سفارش خريد 
 )financing

يكي از بزرگ ترين مشــكلات توسعه كسب وكارهاي نوپا، 
ناتواني در پذيرش سفارشات بزرگ است؛ به اين دليل كه 
معمولا در ابتداي كار نقدينگي لازم براي آماده كردن و تحويل 
محصول وجود نــدارد. اگر در فرايند 
توليد يا عرضه با كسب و كار ديگري كار 
مي كنيد، شركت هاي سرمايه گذاري 
در ســفارش، اغلب نقدينگي لازم 

را مســتقيما به دست آنها مي رســانند و از اين طريق كامل 
 شــدن قرارداد و ايجاد جريان سود به كســب و كار شما را 

تسهيل مي كنند. 

 Factoring accounts( ۸. مقاطعه حساب هاي دريافتني 
 )receivables

اين روش از نظر مفهومي شبيه سرمايه گذاري سفارش خريد 
است، با اين تفاوت كه شما محصول را فروخته ايد ولي تا زمان 
دريافت پول، مدت زيادي باقي مانده است. در اين روش، مبالغي 
كه هنوز از سوي مشتريان شــما پرداخت نشده و موعدشان 
هم هنوز فرا نرسيده از سوي اين دســته از سرمايه  گذاران به 
شما پرداخت مي شــود و آنها در زمان مقرر با شروط مشخص 
طلب شما را از مشــتري هاي تان براي خود دريافت مي كنند. 
در كســب وكارهاي نوپايي كه به تازگي در مسير توسعه قرار 
گرفته اند اين روش به جاي آنكه يكــي دو ماه منتظر دريافت 
 مبلغ پرداختي مشتريان خود باشند، به سرعت نقدينگي فراهم

 مي كند. 

 Investment( ۹. حساب هاي بازنشستگي سرمايه گذاري 
 )Retirement Account

اين حساب ها از بهترين و دردسترس ترين منابع سرمايه براي 
كسب و كارهاي نوپا هستند. اگر شما قادر به سرمايه گذاري 
براي كســب و كار نوپاي خود نيستيد بسياري افراد هستند 
كه هم تمايل دارند و هم مي توانند از سرمايه خودشان به شما 
با شرايط مشخص قرض بدهند؛ اگر به شما و هدف شما ايمان 

داشته باشند!
اگر چه ميزان ســرمايه قابل جذب از اين منابع بسيار قابل 
توجه اند، ولي معمــولا اين منابع علاقه كمتري نســبت به 
كارآفرينان تازه كار و سرمايه گذاري هاي مراحل اوليه و تامين 
بذر )seed financing( نشان مي دهند و اغلب ريسك كمتر 
مدل هاي كسب و كار تثبيت شده با درآمد و مشتريان واقعي 
و آماده به پرداخت را ترجيح مي دهند. بــا اين حال، باز هم 

خلاقيت برنده مي شود!

 )Personal credit lines( 10. خطوط اعتباري شخصي 
شما براساس ســابقه اعتباري خود در سيستم بانكي، براي 
داشتن خطوط اعتباري واجد شــرايط مي شويد. كارت هاي 
اعتباري حتي با سابقه كمتر از آن نيز قابل دريافت هستند. 
همه ما كســب وكارهايي را ســراغ داريم كه بر اساس يكي 
يا حتي هر دوي اين روش ها پا گرفته انــد. مزيت اين روش 
اين اســت كه تا زماني كه حداقل پرداخت را انجام دهيد كل 
مالكيت و كنترل در دست شــما خواهد بود. مديريت جريان 
نقدينگي تنها يكي از راه هايي اســت كه كارآفرينان بايد در 
آن براي نوآوري، شكست رقيب و زنده ماندن تفكري خلاقانه 
داشته باشــند. اگر چگونه از پس بانك ها برآمدن 
 را ياد بگيريد، قطعا چگونگي شكست رقبا را نيز 

فرا مي گيريد! 
Forbes :منبع
ترجمه و تلخيص: روزآفرين

10 راه خلاقانه براي جذب سرمايه در يك كسب وكار نوپا

 Marketing( قيف بازاريابي
Funnel( چيست؟

قيف بازاريابي يكي از مفهوم هاي مهم در بازاريابي 
اينترنتي اســت كه اگر به درســتي در سايتي 
پياده سازي شود، مي تواند فروش هاي ميليوني را 
براي آن سايت به همراه داشته باشد. قيف بازاريابي 
به تعدادي از صفحات ســايت گفته مي شود كه 
بازديدكنندگان به ترتيبي كه مدير سايت دوست 
دارد آنها را طي مي كنند. در واقع قيف بازاريابي به 
صفحاتي از سايت گفته مي شود كه به صورت كاملا 
حرفه اي طراحي مي شوند كه داراي پيشنهادهاي 
خاصي براي كاربران و بازديدكنندگان ســايت 
است. صفحاتي كه در قيف هاي بازاريابي طراحي 
مي شوند معمولا به خريدهايي هم منجر مي شود. 
بازديدكنندگاني كه در هر صفحه به پيشنهادي 
پاسخ مثبت مي دهند بلافاصله به صفحه بعدي 
و پيشنهادهاي ديگر هدايت مي شوند و حتي در 
صورت منفي بودن پاسخ مي توان پيشنهاد ديگري 
براي بازديدكنندگان در نظر گرفت. حالا چرا بايد 
از قيف بازاريابي در ســايت خود استفاده كنيم؟ 
به خاطر اينكه قيف هاي بازاريابي باعث افزايش 
حجم خريد مشتريان مي شود و به همين سادگي 
مي توان فروش سايت را بدون افزايش بازديدكننده 
چندين برابر كرد. يك قيف بازاريابي مي تواند شامل 
دو صفحه از سايت باشد. صفحه اول صفحه فرود 
وب سايت است كه مثلا شامل يك هديه به صورت 
فايل پي دي اف است و صفحه دوم صفحه اي است 
كه در آن پيشنهاد محصول ردنشدني ما براي كاربر 
در نظر گرفته شده است. زماني كه بازديدكننده 
وارد صفحه فرود ما شــد و پاسخ مثبت به آن داد 
يعني حاضر شد اطلاعات تماســش را در قبال 
دريافت هديه به ما بدهد. ســپس به صفحه دوم 
يعني محصول ردنشدني هدايت مي شود كه در 
اين صفحه محصولي را كه از نظر قيمت در سطح 
پاييني قرار دارد را به او پيشــنهاد مي دهيم. اگر 
بازديدكننده حاضر به خريد اين محصول هم شود 
در واقع ما توانسته ايم محصولي از سايت مان را به 
فروش برسانيم. هدف اصلي در قيف هاي بازاريابي 
ساده اين اســت كه صرفا بازديدكنندگان را به 

خريدار تبديل كنيم. 
www. hamyareweb. co

مفاهيم بازاريابي مهارت هاي مديريتي

مديران بسياري تلاش مي كنند كه آماتور 
به نظر نيايند، اما تشخيص آنها زياد سخت 

نيست.
 يك مدير براي آنكه در ســازمان پرستيژ 

خود را حفظ و بتواند ســازمان را به اهداف 
 خود نزديك كند، بايد در كار خود حرفه اي 

باشد. 
يك حرفه اي تمام جوانب شــغل خود را 
آموزش مي بينــد، اما يك آماتــور از هر 
 فرصتي استفاده مي كند تا از روند يادگيري

 فرار كند. 
يك حرفه اي به دقــت درمي يابد كه براي 
پيروزي به چــه چيزهايي نيــاز دارد، اما 
 يك آماتــور نيازهاي ديگــران را حدس

 مي  زند.
 ۷ كليد براي اينكه يك رهبر حرفه اي و موثر 

باشيد، عبارتند از: 

1. عاقلانه تفويض اختيار كنيد. 
۲. اهداف را براي زيردســتان تان مشخص 

كنيد. 
۳. ارتباطات قوي و موثر داشته باشيد. 

۴. بــراي زيردســتان خــود وقــت 
را  آنهــا  صحبت هــاي  و   بگذاريــد 

بشنويد. 
۵. دستاوردهاي زيردســتان را ببينيد و 

تصديق كنيد. 
۶. همواره به راه حل هاي پايدار فكر كنيد، 

راه حل هاي مقطعي زيان آور هستند. 
۷. در محيــط كار خيلي جدي و خشــك 

نباشيد. 

حرفه اي باشيد

تبليغات 
خلاق

زمينه هاي روان شناختي اعتياد را بشناسيم
اگر چه مواد مخدر اعم از سنتي و صنعتي همه كشورها را تهديد مي كنند 
اما كشور ما به دليل شــرايط خاص جغرافيايي و هم مرزي با بزرگ ترين 
توليد كننده مواد مخدر جهان )افغانستان( و داشتن تعداد زيادي نيروي 
جوان و نوجوان كه ناشي از جمعيت جوان ماســت با مشكلات بيشتري 

مواجه است. 
 آنچه مسلم است اين اســت كه جامعه ايران جامعه جواني است و جوانان 
با همه شور و نشاط و توانايي ها و خلاقيت هايي كه دارند، هميشه به دنبال 
تجربه هاي نو هستند كه گاهي اوقات اين تجربه ها از جمله روي آوردن به 
مواد اعتيادآور خطرناك خواهد بود. بنابراين بــراي مواجهه با اين پديده 
چندبعدي، پيچيده و مزمن و گسترده، شــناخت جنبه هاي مختلف آن 

ضرورتي اجتناب ناپذير است. 

 متغيرهاي اجتماعي- فرهنگي
1- در دسترس بودن مواد مخدر

در دســترس بودن مواد مخدر يكــي از دلايل روي آوردن افــراد به ويژه 
نوجوانان به مواد مخدر صرفا اين است كه مواد مخدر در دسترس آنهاست، 
هر اندازه امكان دستيابي به مواد مخدر آسان باشد و شخص بتواند با هزينه 

و خطر كمتري آن را تهيه كند ميزان مصرف آن نيز بيشتر خواهد شد. 
۲- دوستان و همسالان

در جمعي كه اكثر افراد مواد مخدر مصرف مي كنند، فشــار زيادي روي 
افرادي كه مصرف نمي كنند، وارد مي آيد. در واقع افراد براي نخستين بار 
از طريق اينگونه گروه ها با مواد مخدر آشنا شــده و اقدام به استعمال آن 
مي كنند. بنابراين مي توان پيش بيني كرد در صورتي كه دوستان و به ويژه 
نزديك ترين دوستان، مواد مخدر مصرف كنند خود آن فرد نيز به مصرف 

مواد روي خواهد آورد. 
۳- شايعات پزشكي و فقر آگاهي

يكي از مهم ترين عوامل درباره گرايش به مواد مخدر در ايران وجود برخي 
باورها و ارزش هاست كه باعث مي شود افراد نگرش مثبتي نسبت به مواد 
مخدر بيابند. عدم آگاهي و دسترسي افراد به اطلاعات مربوط به مواد مخدر 
و آثار زيانبار آن نيز يكي از عوامل اســتفاده و تجربه مواد مخدر به شمار 
مي آيد. بسياري از افراد از عواقب اســتعمال مواد مخدر آگاهي نداشته و 
معتقدند كه بعد از چند بار مصرف، در صورتي كه اراده كنند مي توانند از 

مصرف مواد دوري كنند. 
۴- وجود يك فرد معتاد در خانواده

متاســفانه افراد متولد و پرورش يافته در خانواده هايي داراي فرد يا افراد 
معتاد، تكرار مصرف آن مواد به وسيله اعضاي خانواده براي شان عادي است 
و حتي ترســي از تجربه مصرف آن ندارند. بين اعتياد پدر و فرزند از لحاظ 
ژنتيك رابطه اي مستقيم وجود ندارد، بلكه اعتياد پدر سبب از بين رفتن 
قبح موضوع براي فرزندان مي شود. اما اگر مادري در دوران بارداري معتاد 

باشد فرزندش معتاد متولد مي شود. 

 چالش هاي فرهنگي و اجتماعي
- افزايش اختلافات خانوادگي

- افزايش خانواده هاي تك والدي
- فرار كودكان از خانه

- شيوع بيماري هاي خطرناكي چون ايدز و هپاتيت
- افزايش ميزان جرم و انحرافات در جامعه

- مختل كردن امنيت عمومي و گسترش هراس عمومي
- كاهش مشاركت اجتماعي افراد

- از عمده ترين نتايج و پيامد هاي اجتماعي اعتياد مي توان اعمال كج روي و 
بزهكاري هايي چون دزدي، ضرب و جرح، فساد اخلاقي، خودكشي، فحشا، 

حوادث در محيط كار و هنگام رانندگي و... نام برد. 
- خسارت مالي و هزينه هاي تحميل شده بر جامعه

 توصيه هاي پليسي
1- به عنوان پدر و مادر انواع مواد مخدر و اعتيادآور، نحوه مصرف و عوارض 
آن را بشناسيد. قبل از اينكه فرزند شما اطلاعات مرتبط با مواد اعتيادآور 
را به غلط از اطرافيان خود كسب كند، خود اين نكات را به او بياموزيد. به او 
بگوييد مواد چه آثاري دارد و عواقب آن چيست. توجه داشته باشيد اين كار 

را قبل از رسيدن آنان به سن بحراني انجام دهيد. 
2- نظر خود را درباره مواد بيان كنيــد. والديني كه نظرات خود را به طور 
صريح درباره مواد بيان و حد و مرز ها را مشخص مي كنند كمتر فرزندان شان 

به مواد مخدر گرايش پيدا مي كنند. 
3- به فرزندان تان نزديك شويد: زمان مشخصي را در روز يا هفته به طور 
منظم به فرزند خود اختصاص دهيد. درساعات غذا خوردن حتما خانواده را 

در كنار هم جمع كنيد و روابط خود را تقويت كنيد. 
4- ايجــاد برنامه ريزي صحيح بــراي پر كردن اوقــات فراغت كودكان و 
نوجوانان: اين يك واقعيت است كه كودك يا نوجوان امروز داشتن روحيه 
شاد و اجراي برنامه هاي مناسب در اوقات فراغت را به هر چيز ديگري ترجيح 
مي دهد و اگر اين نياز طبيعي او، از راه ها و با روش هاي درست تامين نشود، 
براي ايجاد روحيه شاد به راه هاي نادرست متوسل خواهد شد كه مواد مخدر 
صنعتي و داروهاي روان گردان، يكي از همين روش هاي غلط براي ايجاد 

شادي كاذب در آنان است. 
5- مدرســه به عنوان يــك عامل تعليم و تربيت نســبت بــه انحرافات 
دانش آموزان در مدرســه بي توجه نباشــد و ســريعا وجود انحرافات در 

دانش آموز را به والدين وي اطلاع دهد. 
6- جوانان و خانواده ها بدانند كه اگر در نخســتين پيشنهاد مصرف مواد 
مخدر نتوانند »نه« بگويند، در نوبت هاي بعدي هرگز نمي توانند مقاومت 
 كنند و نبايد فريب پيشــنهادهاي جذاب افراد ناشناس و مجهول الهويه را 

بخورند. 
تهيه كننده: معاونت اجتماعي فاتب – اداره آموزش و مشاركت عمومي   

امنيت 


